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تله لابی عربی ـ صهیونیستی برای ایران
سیدجلال ساداتیان

روز جمعـه ایـران یکـی دیگـر از دانشـمندان بـزرگ خـود را طـی یـک عملیات تـرور از 
دسـت داد؛ تـروری کـه متهـم اصلـی آن رژیـم صهیونیسـتی به شـمار مـی رود.

مهمتریـن دغدغـه و نگرانی رژیم صهیونیسـتی به آینـده روابط جمهوری اسـامی ایران 
بـا ایـالات متحـده آمریـکا بر مـی گردد. شـرایطی کـه بیش از پیـش پرتنش تر شـده و 
آنهـا نگـران ایـن هسـتند که مبادا چنیـن فضایی فروکش کرده و مسـیر به سـمت عادی 
شـدن رود، تـا در پـی آن ایـران بـه بازارهـای بیـن المللی مورد نظـر خود دسترسـی پیدا 
کنـد و از همـه مهمتـر صـادرات نفـت را بـه صورت گسـترده تـری ادامه دهـد. همانطور 
کـه مـی دانیـم ایـالات متحـده آمریـکا تحریـم هـای گسـترده ای را در بخـش هـای 
مختلـف اعمـال کـرده و بـا قلـدری بـه کشـورهای دیگـر در خصـوص تجارت بـا ایران 
هشـدار مـی دهـد؛ کشـورهایی کـه اگرچه ملزم بـه تبعیت از ایـن روند نیسـتند اما در پی 

تهدیدها و فشـارهای واشـنگتن نهایت تسـلیم می شـوند.
امـا روی کار آمـدن دولـت جـو بایـدن ممکـن اسـت قسـمتی محـدود از تحریـم هـای 
ایـران لغـو شـود کـه در ایـن صـورت تا حـدودی شـرایط بـرای تهـران عادی می شـود 
کـه چنیـن مسـاله ای مـی توانـد زمینه هـای نزدیک تر شـدن روابـط ایـران و آمریکا را 
فراهـم کنـد. از همیـن رو لابی عربی ـ صهیونیسـتی به دنبال آن اسـت تـا به هر نحوی 
کـه شـده از ایـن اتفـاق جلوگیری کنـد. آنهـا در روزهـای پایانـی دوره دونالـد ترامپ در 
کاخ سـفید درصـدد انجـام اقداماتـی هسـتند تا دسـت بایدن در حنـا قرار گیرد تـا مانع از 
انجـام فعالیـت هـای عادی او شـوند. نتیجـه چنین اقداماتی ممکن اسـت منجـر به خطر 
انداختـن فعالیـت هـای صلـح آمیـز هسـته ای ایـران و همچنین ایجـاد یـأس و ناامیدی 

در بیـن مردم ایران شـود.
بنیامیـن نتانیاهـو نخسـت وزیـر رژیـم صهیونیسـتی به همراه یکـی از مقام هـای امنیتی 
خـود بـرای دیدار با محمد بن سـلمان شـبانه به عربسـتان سـعودی سـفر مـی کند جایی 
کـه مایـک پمپئـو وزیـر امـور خارجـه آمریـکا نیـز در آن حضـور داشـت. این یـک دیدار 
نمـی توانسـت عادی باشـد و مشـخص بـود قرار اسـت طرحی مورد بررسـی قـرار گیرد. 
هـدف جلوگیـری از عـادی سـازی روابـط تهـران و واشـنگتن و افزایش میـزان تنش ها 
بـود تـا در پـی تحریـکات ایـران وادار بـه انجـام اقدامـی شـده تـا در نهایـت بـه عنوان 
مقصـر اصلـی نیـز معرفـی شـود و متعاقبـا آمریـکا بـه همـراه اسـرائیل و ناتـو وارد ایـن 

ماجرا شـوند.
خوشـبختانه مسـئولین ارشـد نظـام جمهوری اسـامی ایران نیز نسـبت به چنیـن توطئه 
ای آگاه هسـتند و بـا دیدگاهـی کـه نسـبت به مسـائل جـاری دارنـد به خوبی مـی دانند 
کـه نبایـد وارد چنیـن بـازی شـوند. اقدامات انجام شـده علیـه ایران طی این مـدت مانند 
تـرور ناجوانمردانـه شـهید محسـن فخـری زاده و همچنیـن حمله بـه پایگاه هـای ایران 
و متحدانـش در سـوریه همـه بـه منظور تحریـک ایران برای پاسـخ دادن محسـوب می 
شـود. از همیـن رو رفتـار و نـوع رویکـرد ایـران نشـان می دهد کـه به خوبی دسـت آنها 
را خوانـده اسـت؛ البتـه ایـن بـدان معنا نیسـت کـه ایـران حقی بـرای پاسـخ دادن ندارد، 
بـر همیـن اسـاس زمـان و مـکان مناسـب در آینده تعییـن خواهد کـرد که برنامـه ایران 
چـه خواهـد بـود. باید مدنظر داشـت کـه عکس العمـل شـتابزده و بازی کـردن در زمین 

عربسـتان و اسـرائیل بـه معنـای باخـت ایـران در این بـازی خواهد بود.
از سـویی عـدم پاسـخگویی سـریع ایـران را نبایـد بـه حسـاب تـرس گذاشـت؛ در زمان 
تـرور سـردار شـهید قاسـم سـلیمانی، دونالـد ترامپ نسـبت به این اقـدام ابراز خرسـندی 
کـرد و رئیـس جمهـور ابرقـدرت ترین کشـور دنیا از اینکه دسـتور »تـرور« را صادر کرده 
افتخـار مـی کـرد و نشـان داد کـه یک تروریسـت به تمـام معنا اسـت. در آن سـو ایران 
در واکنـش بـه ایـن اقـدام تصمیم بـه بمباران پایـگاه عین الاسـد گرفت و ایـن در حالی 
اسـت کـه انتقام اصلـی همچنان محفوظ اسـت.نکته اصلی اینجاسـت که شـرایط کنونی 
کمـی متفـاوت اسـت و اینکـه ایران چـه زمان و با چـه برنامه ای پاسـخ می دهد بسـیار 
حائـز اهمیـت اسـت. البتـه تدابیـر لازم در ایـن خصـوص اتخـاذ شـده تـا در ایـن مـدت 
باقـی مانـده از دوران ترامـپ در دامـی کـه بـرای ایـران پهـن کرده انـد نیفتیـم. در این 
مقطـع ایـران مـی تواند بـا تکیه بر حقـوق بین الملل شـکایات خـود را به سـازمان های 
مختلـف ببـرد. مراجعـی مانند سـازمان ملل، دادگاه لاهـه و غیره می تواننـد در این زمینه 
بـه ایـران کمـک کننـد. بـا توجـه بـه شـواهد و مـدارک موجـود و آنچـه که مقـام های 
اسـرائیلی چـه در گذشـته و چـه اخیـرا بیـان کـرده انـد مـی توانیـم ایـن شـکایات را به 
پیـش ببریـم و از طریـق رسـانه می توانیم فضـای موجود را زنـده نگه داریم تـا در زمان 

مناسـب اقدامـات خـود را بـه صورت مسـتقیم و چه غیرمسـتقیم انجـام دهیم.
در بحبوحـه چنیـن تحولاتـی شـاهد بودیـم کـه نهـم آذرماه نماینـدگان مجلس شـواری 
اسـامی دو فوریـت طـرح اقـدام راهبـردی بـرای لغـو تحریم هـا را بـا ۲3۲ رای موافـق 
تصویـب کردنـد. متاسـفانه روی آوردن بـه چنیـن تصمیماتـی دسـت ایـران را در عرصه 
سیاسـت خارجـی خواهـد بسـت و دسـت رقبـای ایـران را از آنچـه کـه آنهـا اراده کـرده 
انـد بـاز مـی گذاریـم. فکـر مـی کنیـم کـه ایـن یک طـرح راهبـردی اسـت اما درسـت 
بـر خـاف منافـع ملـی کشـور محسـوب می شـود و از همیـن رو نقـش نهادهـای ناظر 
بـر مجلـس از جملـه شـورای نگهبـان و مجمع تشـخیص مصحلـت نظام بیـش از پیش 
پررنـگ تـر مـی شـود؛ اگرچـه ایـن طـرح بـه تصویـب رسـیده امـا مـی تواند مسـکوت 
باقـی بمانـد تـا منافـع و مصالح کشـور بـه خطر نیفتد و دسـت هـای سیاسـت خارجی و 
مجـری آن نیـز بـاز بمانـد. البتـه در این خصـوص رهبر انقاب اسـامی بر مسـائل مهم 
و سیاسـت خارجـی کشـور اشـراف کامـل دارنـد و امیدواریـم با توجـه به میـزان اهمیت 

موضـوع ایـن طـرح ادامه پیـدا نکند.

خبر

شروط ایران برای تداوم در اجرای 
داوطلبانه پروتکل الحاقی چیست؟

عضـو کمیسـیون امنیـت ملی و سیاسـت خارجـی مجلس می گویـد طرح اقـدام راهبردی 
لغـو تحریم هـا تاکیـد دارد کـه ایـران نمی خواهد یکجانبـه برجـام را اجرائی کند.

جلیـل رحیمـی جهـان آبـادی  با اشـاره بـه طـرح دو فوریتـی اقـدام راهبردی بـرای لغو 
تحریـم هـا، در خصـوص اهـداف آن گفـت: ایـران در غالـب گفت وگویی که به قـرار داد 
برجـام منجـر شـد، تعهداتـی را از جمله معدوم سـازی فعالیـت های اتمـی در حوزه غنی 
سـازی، آب سـنگین، احـداث راکتورهـای جدیـد و همچنیـن کاهـش تعـداد سـانتریفیوژ 
پذیرفت.نماینـده مـردم تربت جـام و تایبـاد و باخـرز و صالح آبـاد در مجلس ادامـه داد: در 
قبـال ایـن تعهـدات قرار بـود تحریم ها برداشـته شـود، مشـکات اقتصادی کشـور حل 
شـود و فشـار از روی مردم برداشـته شـود، اما با بدعهدی آمریکا و عدم همکاری طرف 

هـای اروپایـی، فقـط ایران بـه صـورت یکجانبه بـه تعهداتش پایبنـد بود.
وی توضیـح داد: طرحـی کـه امـروز کلیـات آن در مجلس بـه تصویب رسـید در واقع می 
گویـد اگـر طـرف مقابـل بـه تعهـدات خـود پایبند نیسـت دلیلـی وجود نـدارد کـه ایران 
بـه تعهداتـش عمـل کنـد و از حقـوق و هسـته ای و فعالیـت هـای هسـته ای صلح آمیز 

کوتـاه بیاید.
شروط ایران برای تداوم اجرای پروتکل الحاقی

رحیمـی جهـان آبـادی بیـان کـرد: در ایـن طـرح مهلتی مشـخص شـده اسـت کـه اگر 
ظـرف ایـن زمـان مقـرر طرف هـای برجام بـه تعهدات خـود عمـل نکنند، روابـط بانکی 
را احیـا نکننـد و بحـث فـروش صـادرات نفـت ایـران و بازگشـت پـول نفت به کشـور را 
تسـهیل نکننـد دلیلـی نـدارد که ایـران بخواهـد داوطلبانـه پروتـکل الحاقی اجـرا کند یا 

بخواهـد بـه تعهـدات خـود در قالـب برجام عمـل کند.
ایـن نماینـده مجلـس تاکیـد کـرد: در واقـع بـا ایـن موضـوع هم بـه طرف هـای غربی 
گفتـه مـی شـود ایران قصـد ادامـه اجرای تعهـدات برجـام به صـورت یکجانبـه را ندارد 
و هـم دولـت جمهـوری اسـامی ایـران را موظف مـی کند در مقابـل اقدامـات غربی ها 

واکنشـی بـرای احیـای فعالیـت های هسـته ای نشـان دهد.
عضـو کمیسـیون امنیـت ملـی و سیاسـت خارجـی مجلـس گفـت: غـرب بایـد بداند که 
نمـی توانـد بـا ایـران وارد بازی شـود و در این بـازی صرفا ایـران بازنده باشـد، منافع آن 

متضـرر شـود امـا غرب بـه تعهـدات خود عمـل نکند.

چرا واشنگتن تا این حد از تل آویو حمایت می کند؟

دلایل بنیادین نفوذ اسرائیل در آمریکا
ایـن روزها بیشـتر از هر 
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رد  دیگـری  زمـان 
رژیـم  پـای 
در  را  صهیونیسـتی 
و  هـا  دشـمنی 
خرابـکاری هـا و جنایت 
علیـه  کـه  هایـی 
کشـورمان صـورت مـی 
و  بینیـم  مـی  گیـرد 
بحـث  هرازگاهـی 
احتمـال وقـوع درگیری 
نظامـی و امثـال آن هـم به میان مـی آید. 
در کنـار نـام اسـرائیل اما همیشـه یک نام 
دیگـر وجـود دارد کـه گویـی بـدون نـام 
بـردن از آن نقـش دیگـری کـم رنگ می 
شـود؛ ایالات متحـده آمریـکا. در تمام این 
سـال ها در هـر اتفاق و هر حاشـیه ای که 
نقـش  زده،  رقـم  خاورمیانـه  در  اسـرائیل 
آمریـکا یـا به صـورت بازیگر محـوری و یا 
بـه عنـوان حامـی دیـده شـده اسـت. ایـن 
روسـای  تغییـر  بـا  امـا  اتحـاد  از  میـزان 
جمهـور در آمریـکا نیـز ذره ای تحت تاثیر 
قـرار نگرفته و بـا آمدن هر چهـره جدیدی 
بـه کاخ سـفید، اگـر ایـن حمایـت بیشـتر 
نشـده باشـد کمتـر هـم نشـده، کمـا اینکه 
انتظـار مـی رود بـا رفتـن دونالـد ترامپ و 
حضـور بایـدن در کاخ سـفید ایـن حمایـت 
هـا همچنـان با قدرت و شـدت ادامـه یابد. 
امـا چـرا ایـن رابطـه تـا ایـن حـد عمیـق 
شـده و اصـولا چطور اسـرائیل توانسـته بر 
ایـالات متحـده آمریـکا کـه خـود را بزرگ 
تریـن قـدرت حـال حاضـر دنیا مـی داند تا 
ایـن حـد نفـوذ داشـته باشـد؟ تـا جایی که 
بخواهنـد  اسـرائیل  رهبـران  اگـر  حتـی 
اقدامـی را خـاف میـل کاخ سـفید انجـام 
دهنـد، رئیـس جمهـور آمریـکا ناچار اسـت 
یـا بـا مذاکـره از آنـان بخواهد کـه از اقدام 
خـود صـرف نظـر کنند و یـا علیرغـم میل 
هـا  آن  کنـار  در  قـد  تمـام  اش  باطنـی 
ایسـتاده و از اقدامشـان حمایـت کنـد. در 
میـان تنـوع گـروه هـای لابـی در عرصـه 
سیاسـی آمریـکا، لابـی یهودیـان بـه دلیل 
قـدرت، کارایی و توانایی در شـکل بخشـی 

بـه سیاسـت خارجـی آمریـکا جایـگاه ویژه 
ای دارد. بـا آنکـه یهودیان تنها سـه درصد 
از جمعیـت آمریـکا را تشـکیل مـی دهنـد، 
امـا توانسـته انـد بـه تاثیرگذارتریـن اقلیت 
قومـی در سـاختار قـدرت آمریـکا تبدیـل 
دارای  آمریـکا  در  یهودیـان  لابـی  شـوند. 
دسـتورکارهای متفاوتـی اسـت، امـا تمرکز 
اصلـی آنهـا بـر روابـط آمریـکا و اسـرائیل 
اسـت. تـاش هـای لابـی در حمایـت از 
از  تعـدادی  مشـترک  محصـول  اسـرائیل، 

سـازمان هـای یهـودی اسـت کـه در ایـن 
میـان نقـش کمیته امـور عمومـی آمریکا و 
اسـرائیل )آیپک( به عنـوان قدرتمندترین و 
یهـودی  سـازمان  تریـن  شـده  شـناخته 
آمریکا بسـیار شـاخص اسـت. این سـازمان 
مسـئولیت برنامه ریـزی و هماهنگ کردن 
یهـودی در  اکثـر سـازمان هـای  فعالیـت 
آمریـکا را بـر عهده دارد و نقش اساسـی را 
بـا  آمریـکا  در هماهنگـی سیاسـت هـای 
ایـن  کنـد.  مـی  ایفـا  صهیونیسـم  منافـع 
ارتباطـات  هماهنگـی از طریـق تمـاس و 
و مسـئولان  کنگـره  اعضـای  بـا  سـازنده 
شـکلگیری  بـه  اجرایـی،  شـاخه  بلندپایـه 
ابتـکارات قانونـی بـه نفع اسـرائیل کـه بقا، 
موجودیـت و امنیـت آن رژیـم را تضمیـن 
امـروزه  گیـرد.  مـی  صـورت  کنـد،  مـی 
آمریـکا و اسـرائیل بـه عنـوان طرفین یک 
رابطـه ویـژه شـناخته مـی شـوند. یکـی از 
و  ویـژه  رابطـه  ایـن  دلایـل  مهمتریـن 
اسـرائیل  از  آمریـکا  حمایـت همـه جانبـه 
وجـود سـازمان هایی همچون آیپک اسـت 

کـه همـواره تهدیدات مشـترک نسـبت به 
بـه  و  کـرده  گوشـزد  را  کشـور  دو 
سیاسـتمدارن آمریکایـی اعـام مـی کنـد 
کـه همـکاری اسـتراتژیک دو کشـور برای 
بـا  گـروه  ایـن  تهدیدهاسـت.  ایـن  رفـع 
تشـکیل سـازمان هـای متعـدد یهـودی در 
تـاش بـوده اسـت تـا ضمـن اسـتفاده از 
پیوندهـای دینـی و قومی بسـیار گسـترده، 
نفـوذ خـود را در بدنه نهادهـای تصمیم گیر 

هدایـت  پـی  در  و  کنـد  همـوار  آمریـکا 
آمریـکا  خارجـی  سیاسـتگذاری  دسـتگاه 
بـرای تحقـق اهـداف خـود برآیـد. آیپـک 
ایـن راهکارها را از طریق اسـتفاده از قدرت 
در  خـود  گسـترده  تبلیغاتـی  و  اقتصـادی 
آمریـکا  انتخابـات  نامزدهـای  از  حمایـت 
)کنگـره و ریاسـت جمهـوری( کـه نظراتی 
دارنـد،  سـازمان  ایـن  نظـرات  بـا  همسـو 
دنبـال مـی کند. بـه گونـه ای کـه یکی از 
دلایـل عمـده کارآمدی آیپک، نفـوذ آن در 
کنگـره ایـالات متحـده اسـت، جایـی کـه 
اسـرائیل عمـا از هرگونه انتقـادی مصون 
اسـت. بـا وجـودی کـه کنگـره هرگـز از 
بحـث دربـاره مسـائل بحـث انگیـز پرهیـز 
نمـی کند، امـا زمانی کـه مسـئله ای راجع 
احتمالـی  منتقـدان  باشـد،  اسـرائیل  بـه 
خامـوش مـی شـوند و بـه نـدرت بحـث و 
ایـن  گیـرد.  مـی  صـورت  وگویـی  گفـت 
موفقیـت آیپک بـه دلیل توانایـی در پاداش 
دادن بـه قانونگـذاران و نامزدهـای کنگـره 
حامـی برنامـه هـای آن و توانایـی مجازات 

مخالفـان برنامـه هایـش اسـت. همچنیـن 
نفـوذ آیپـک در قـوه مجریـه تا حـدودی از 
تاثیـر رای دهنـدگان یهـودی در انتخابـات 
ریاسـت جمهوری آمریکا ناشـی می شـود. 
یهودیـان علیرغـم تعـداد اندکشـان، کمک 
هـای مالی زیـادی در اختیـار نامزدهای هر 
دو حـزب قـرار مـی دهند. به عـاوه میزان 
انتخابـات  در  یهـودی  کننـدگان  شـرکت 
مهمـی  هـای  ایالـت  در  آنهـا  و  بالاسـت 
چـون کالیفرنیا، فلوریـدا، ایلینویز، نیویورک 

و پنسـیلوانیا متمرکز شـده اند. این سازمان 
مهمتریـن ابزار صهیونیسـت هـا در آمریکا 
بـرای تاثیرگذاری بر سیاسـت هـای قدرت 
اول دنیـای کنونـی در مسـائل مربـوط بـه 
اسـرائیل و پرمناقشـه ترین منطقـه جهان، 
در  اسـت.  خاورمیانـه  منطقـه  ویـژه  بـه 
اهمیـت ایـن موضـوع لازم بـه ذکر اسـت 
در  والـت  اسـتفان  و  مرشـایمر  جـان  کـه 
کتـاب »گـروه فشـار اسـرائیل و سیاسـت 
کـه  باورنـد  ایـن  بـر  آمریـکا«  خارجـی 
علیرغـم اینکه هیچ ماحظات اسـتراتژیکی 
و اخاقـی نمـی تواند سـطح حمایـت فعلی 
امـا  کنـد،  توجیـه  را  اسـرائیل  از  آمریـکا 
مدعی هسـتند کـه توجیه اصلی بـرای این 
در  یهـود  لابـی  نفـوذ  غیرعـادی،  وضـع 
آمریکاسـت. آنهـا برایـن نظرنـد کـه لابی 
جنـگ  بـه  آمریـکا  در کشـاندن  اسـرائیل 
مصیبـت بـار عـراق در سـال ۲003 و بـی 
ثمرکـردن تـاش بـرای برقـراری رابطه با 
جمهـوری اسـامی ایـران و سـوریه نقش 
اسـاس  برایـن  دارد.  و  داشـته  ای  عمـده 

نویسـندگان کتاب، لابی اسـرائیل را که در 
عنـوان  بـه  دارد،  قـرار  آیپـک  آن  مرکـز 
خارجـی  سیاسـت  اصلـی  دهنـده  جهـت 
آمریـکا در خاورمیانـه معرفـی مـی کننـد. 
نفـوذ و تاثیرگـذاری آیپـک بـه انـدازه ای 
مقامـات  مـوارد  از  بسـیاری  در  کـه  بـوده 
آمریکایی را برآن داشـته اسـت تـا علیرغم 
میـل خود، سیاسـت هایشـان را با سیاسـت 
هـای اسـرائیل هماهنـگ کنند. مثـال بارز 
آن تغییـر مواضـع روسـای جمهور پیشـین 
بـر  مبنـی  خـود  هـای  وعـده  از  آمریـکا 
تشـکیل کشـور فلسـطین، تحت فشـارها و 
در  اسـت.  بـوده  آیپـک  هـای  جوسـازی 
شـرایطی کـه بوش پـس از اشـغال عراق و 
در برنامـه ای بـا عنـوان نقشـه راه بـرای 
حـل منازعـه فلسـطینی ها و اسـرائیل قول 
مسـتقل  کشـور  تاسـیس  از  بـود  داده 
فلسـطین حمایت کنـد، دیری نپاییـد که با 
خشـم و نگرانـی لابـی آیپـک مجبـور بـه 
صـرف نظـر از ایـن موضـوع شـد و پرونده 
تشـکیل کشـور مسـتقل فلسـطینی را بـار 
همچنیـن  فرسـتاد.  بایگانـی  بـه  دیگـر 
سـخنرانی اوبامـا در نشسـت سـالانه آیپک 
نـه تنهـا راه حلـی بـرای بحـران خاورمیانه 
نارضایتـی  بلکـه  نداشـت،  همـراه  بـه 
ملت هـای مسـلمان منطقـه را برانگیخـت. 
ایـن سـخنرانی بیـش از ایـن کـه متوجـه 
ملت هـای منطقه باشـد در راسـتای کسـب 
آمریـکا  در  صهیونیسـتی  لابـی  حمایـت 
صـورت گرفـت. در سـال هـای اخیـر هیچ 
کـس به انـدازه ترامپ بـه اسـرائیل خدمت 
همـه  کـه  ای  گونـه  بـه  اسـت.  نکـرده 
اقدامـات وی در حـوزه خاورمیانـه؛ چـه در 
زمینـه جایگزینـی طـرح تشـکیل دو دولت 
بـا طرح یـک دولـت مـورد نظـر نتانیاهو و 
یـا انتقـال پایتخـت از تـل آویـو بـه بیـت 
المقـدس و چـه در زمینه خـروج از برجام و 
اعمـال تحریم هـای حداکثـری علیه ایران 
و یـا حتـی ترور سـردار شـهید حاج قاسـم 
سـلیمانی همه و همه دیکته شـده از سـوی 
واسـطه  بـه  کـه  بـوده  نتانیاهـو  شـخص 
سـلطه آیپـک به دولـت ترامپ اباغ شـده 

بود.

یادداشت

لابی یهودیان به دلیل قدرت، کارایی و توانایی در شکل بخشی به سیاست خارجی آمریکا 
جایگاه ویژه ای دارد. با آنکه یهودیان تنها سه درصد از جمعیت آمریکا را تشکیل می دهند، 
اما توانسته اند به تاثیرگذارترین اقلیت قومی در ساختار قدرت آمریکا تبدیل شوند. لابی 

یهودیان در آمریکا دارای دستورکارهای متفاوتی است، اما تمرکز اصلی آنها بر روابط 
آمریکا و اسرائیل است

,,

مجلس: کلیات طرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران« تصویب شد

دولت: مجلس نمی تواند در موضوع برجام وارد شود
نمایندگان مجلس شورای اسامی کلیات و جزئیات طرح 
»اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت 
ایران« را به تصویب رســاندند که البته اجرای آن منوط به 

تایید شورای نگهبان است.
متن کامل طــرح »اقدام راهبردی بــرای لغو تحریم ها و 
صیانت از حقــوق ملت ایران« که کلیات و جزئیات آن در 
جلســه علنی روز )سه شــنبه( مجلس به تصویب رسید به 

شرح زیر است:
طرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 

ملت ایران«
ماده 1: در راستای تامین شروط ۹ گانه مقام معظم رهبری 
در خصوص توافق هســته ای، سازمان انرژی اتمی ایران 
موظف اســت بافاصله پــس از تصویب این قانون جهت 
مصارف صلح آمیز، نســبت به تولید اورانیوم با غنای %۲0 
اقدام و ســالانه به میزان حداقــل 1۲0 کیلوگرم آن را در 
داخل کشور ذخیره کند و همچنین سازمان مذکور موظف 
است نیاز کشور برای مصارف صلح آمیز به اورانیوم با غنای 
بالای ۲0 درصد را به طور کامل و بدون تأخیر تأمین کند.
مــاده ۲: در اجرای بند 3 قانون اقدام متناســب و متقابل 
دولت جمهوری اســامی ایران مصوب 13۹۴ و در جهت 
تحقق ظرفیت یکصد و نود هزار ســو غنی سازی، سازمان 
انرژی اتمی ایران مکلف اســت بافاصله پس از تصویب 
این قانون، ظرفیت غنی سازی و تولید اورانیوم غنی سازی 
شــده با سطح غنای متناسب هر یک از مصارف صلح آمیز 
کشــور را به میزان ماهانه حداقــل 500 کیلوگرم افزایش 
دهد و نســبت به نگهداری و انباشــت مواد غنی شده در 

کشور اقدام نماید.
ماده 3: برای تحقق هدف مندرج در ماده ۲، سازمان انرژی 
اتمی ایران مکلف اســت حداکثر ظرف مدت 3 ماه پس از 
تصویب این قانون عملیات نصب، تزریق گاز، غنی سازی 
و ذخیره ســازی مواد را تا درجه غنای موردنیاز، با حداقل 

 ۲m-IR  ( 1000 دســتگاه ماشین های نسل دوم پیشرفته
( آغــاز کند و همچنین در همین بازه زمانی، عملیات غنی 
-IR(  سازی و تحقیق و توسعه با ماشین های نسل ششم
۶ (را با حداقل 1۶۴ ماشــین از این نوع آغاز نموده و آن را 
ظرف مدت یک ســال پس از تصویب این قانون به 1000 

دستگاه ماشین توسعه بدهد.
 تبصره: ســازمان انــرژی اتمی ایران مکلف اســت برای 
انتخــاب و تعییــن مکان نصب و اســتقرار ماشــین های 
ذکرشده، اســتانداردهای سازمان پدافند غیرعامل را اخذ و 

اجراء نماید..
ماده ۴: ســازمان انرژی اتمی مکلف است نسبت به بهره 
برداری از کارخانه تولید اورانیوم فلزی در اصفهان ظرف 5 

ماه از تصویب این قانون اقدام کند.
ماده 5: سازمان انرژی اتمی ایران مکلف است، در راستای 
بنــد ۴ قانون اقدام متناســب و متقابــل دولت جمهوری 
اســامی ایران ، همزمان با عملیات بهینه ســازی و راه 
اندازی عامل واکنش ) راکتور ( ۴0 مگاواتی آب ســنگین 
اراک، نســبت به طراحی یک عامــل واکنش )راکتور( آب 
سنگین ۴0 مگاواتی جدید با هدف تولید همسانهای پایدار 
) رادیو ایزوتوپ ( بیمارستانی با جدول زمانبندی اقدام کند 
و جــدول زمان بندی این موضــوع را ظرف یک ماه پس 
از تصویب این قانون به اطاع مجلس شــورای اســامی 

برساند.
ماده۶: دولت جمهوری اســامی ایران موظف اســت در 
صورت عدم اجرای کامل تعهدات کشورهای متعاهد طرف 
از جمله کشــورهای 1+۴ ) آلمان، فرانسه، انگلستان، چین 
و روسیه( توافق هســته ای در قبال ایران و عادی نشدن 
روابــط کامل بانکــی و عدم رفع کامــل موانع صادرات و 
فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران و برگشــت 
کامل و ســریع ارز منابع حاصل از فروش، یک ماه پس از 
تصویب این قانون در مجلس شورای اسامی، نظارت های 

فراتر از پادمان از جملــه اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی 
را متوقف کند.بر اساس تبصره این ماده منظور از دولت در 
این قانون حســب مورد قوه مجریه، هیأت وزیران و کلیه 

دستگاههای اجرایی ذی ربط است.
ماده٧: چنانچه کشــورهای متعاهد1+۴ )آلمان، فرانســه، 
انگلستان، چین و روســیه(، نسبت به اجرای تعهدات خود 
و رفــع کامل تحریم ها از جمله هســته ای، نظامی، حقوق 
بشری و امثال آن علیه جمهوری اسامی ایران اقدام کنند، 
دولت موظف است گزارش دقیق اقدامات انجام شده را به 
مجلس ارائه دهد. کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
و نیز کمیســیون انرژی ارزیابی خود را، به استناد ماده ۴5 
آیین نامه داخلی مجلس شــورای اسامی به مجلس ارائه 

می کنند.
ماده8: مســئول اجرای صحیح و کامــل این قانون رئیس 
جمهور و مقامات و مدیران مربوط و دســتگاههای اجرایی 

ذی ربط می باشند.
ماده ۹: مستنکفین از اجرای این قانون به تناسب امتناع یا 
ممانعــت از اجراء به مجازات تعزیری درجات ۲ یا 5 قانون 

مجازات اسامی مصوب 13۹۲ محکوم می شوند.
سخنگوی دولت: مجلس نمی تواند در موضوع برجام 

وارد شود
ســخنگوی دولت در نشســت خبــری هفتگــی خود با 
خبرنگاران به این مصوبه واکنش نشان داد و با بیان اینکه 
تصمیــم گیری درباره برجام و فعالیت های هســته ای از 
اختیارات شــورای عالی امنیت ملی اســت و مجلس حق 
ورود ندارد اظهار امیدواری کرد که این مســاله در بررسی 
مصوبه امروز )ســه شنبه (مجلس در شورای نگهبان مورد 
توجه قرار گیرد.ربیعی در پاســخ به پرسشــی درباره طرح 
نمایندگان مجلس شورای اســامی مبنی بر اقدام فوری 
برای لغو تحریم ها گفت: در جلســه روز یکشــنبه دولت 
جناب آقــای امیری معاون پارلمانــی رییس جمهور طرح 

نمایندگان محترم را در دولت مطرح کردند. اعضای محترم 
دولت در رابطه با موضوع بحث و بررسی کردند.

وی ادامه داد: به نظر دولت، موضوع از اختیارات شــورای 
عالی امنیت ملی است و مسئولیت هر گونه تصمیم درباره 
برجام و برنامه های هســته ای براساس اصل 1٧۶ قانون 
اساسی فراقوه ای بوده است، هیچ نهاد و قوه ای به تنهایی 
نمــی تواند خارج از این چارچــوب اقدام کند و به نظر می 
رســد مجلس هم نمی تواند در این موضوعات وارد شــود 
و قطعا شــورای نگهبان در مورد این طــرح به این موارد 
توجه خواهد کرد و بــه محدودیتهای قانونی، ماحظات و 

مصلحت های ملی توجه خواهد شد.
ربیعی گفت: آنچه در عنوان طرح نمایندگان محترم آمده، 
برداشــتن تحریم ها است. انباشــت اورانیوم با غنای ۲0 
درصــد و همینطور عدم اجرای پروتــکل الحاقی منجر به 
دائمی شدن تحریم ها می شود، در اینصورت به مذاکرات 
هسته ای و برجام نیازی نمی بود. ما قبل از برجام، پروتکل 
الحاقــی را اجرا نمی کردیم و صدهــا کیلوگرم اورانیوم با 
غنای ۲0 درصد در اختیار داشتیم اما همچنان ذیل سخت 
ترین تحریم های چندجانبه شــورای امنیت سازمان ملل 
متحد بودیم. بنابراین اگر هدف از طرح آنطور که در عنوان 
آن آمده اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها باشد، بر اساس 
تجربه های پیشین، این طرح شامل کیفیت غنی سازی و 
عدم اجرای پروتکل الحاقی، کمکی به لغو تحریم ها نمی 
کند.ربیعی یادآور شــد: امروز بیــش از 3 تن اورانیوم غنی 
شــده در اختیار داریم و ماهانه بین ۲50 تا 300 کیلوگرم 
اورانیوم غنی شــده تولید می کنیم که این میزان تقریبا و 
حدودا با ظرفیت تولید کشور قبل از برجام برابری می کند. 
بنابرایــن برجام تاثیری بر حجــم و کمیت عددی اورانیوم 
غنی شده هم نداشته است. به این ترتیب، هیچگونه جای 
نگرانی نیست. امیدواریم هر تصمیمی گرفته می شود، همه 

جوانب آن سنجیده شود.
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ابزارهای کلیدی دولت
 برای جبران کسری بودجه

یـک اقتصـاددان تاکیـد کرد: عادلانه سـازی یارانه حامل هـای انرژی، حـذف ارز ۴۲00 تومان 
و اسـتقرار نظـام مالیـات بـر مجموعـه درآمـد؛ 3 موضوع اساسـی اسـت که در بودجـه 1۴00 

بایـد مـورد توجه قـرار گیرد.
بـه گـزارش صبـح امـروز بـه نقـل از ایبنـا، بودجه ریـزی در حالـی ایـن روزهـا نقـل محافـل 
رسـانه ای شـده و در بوتـه نقـد قـرار گرفتـه کـه تـا چنـد روز دیگـر لایحـه بودجـه 1۴00 از 
سـوی دولـت بـه مجلـس تقدیم می شـود و از نیمـه آذر ماه نیـز نمایندگان خانه ملت بررسـی 
و تدویـن ایـن لایحـه را آغـاز خواهنـد کـرد. در ایـن میـان بـا توجـه به تاکیـد دوبـاره رهبر 
معظـم انقـاب بـر لـزوم اصاح نظـام سـاختار بودجه و متناسـب بـودن آن با شـرایط کنونی 
جنـگ اقتصـاد،   انتظـار مـی رود بودجـه اولیـن سـال قـرن جدیـد به نوعی باشـد که کسـری 
بودجـه را بعـد از مدت هـا در اقتصـاد ایـران شـاهد نباشـیم. چـرا که ایـن مولفه تاحـدودی بر 
شـاخص های کان اقتصـادی ماننـد تـورم، نقدینگـی و بـازار ارز نیـز تاثیـر گـذار خواهد بود. 
در همیـن بـاره بـا یکـی از اقتصـاددان و اسـاتید دانشـگاه گفت وگویـی داشـتیم تـا نسـخه او 
بـرای روش هـای جبـران کسـری بودجـه و همچنیـن رسـیدن بـه بـازار متعـادل ارز و روابط 
بین المللـی ایـران را جویـا شـویم. مشـروح گفت وگـوی بـا علی مـروی عضو هیـات علمی و 

اسـتاد دانشـگاه عامـه طباطبایـی را در ادامـه بخوانید:
دولـت بـرای جبـران کسـری بودجـه و رسـیدن بـه رشـد اقتصـادی پایـدار باید چـه تدابیری 

باشد؟ داشـته 
بایـد بـرای بهبـود اقتصـادی و اصاحات پایـدار، اشـتباهات مهلک اقتصـاد را کنـار بگذاریم؛   
مثـا بـه طـور قطع بایـد ارز ۴۲00 تومانـی را در بودجه سـال آینده حذف کنیم و بـرای یارانه 
حامل هـای انـرژی و عادلانـه سـازی آنها و همچنین اسـتقرار نظام مالیات بـر مجموعه درآمد 
نیـز بایـد تدبیـری اندیشـید. ایـن موارد رئـوس مهم تریـن اقداماتی اسـت که می تـوان انجام 
داد؛ امـا از سـوی دیگـر تامیـن مالـی اوراق در کوتـاه مـدت می توانـد بـه عنوان ابـزار کلیدی 
دولـت بـرای جبـران کسـری بودجه باشـد کـه البته تا دو سـه سـال می تواند از آن بهـره ببرد 
و در ایـن مـدت فرصـت خواهـد داشـت مالیـات PIT یـا همـان مالیات بـر مجمـوع درآمد را 

در اقتصـاد مسـتقر کند.
بانـک مرکـزی برای منطقی سـازی نـرخ ارز که اصطاح مـورد تاکید رئیس جمهوری اسـت، 

چـه اقداماتی بایـد انجام دهد؟
ابتـدا بایـد پرسـید نـرخ ارز منطقـی چیسـت؟ اگـر منظـور نرخـی اسـت کـه از بـازار حاصـل 
می شـود، قاعدتـا دولـت نبایـد مداخلـه ای در بازار داشـته باشـد تا ایـن فرآیند عرضـه و تقاضا 
کار خـود را بکنـد و ارز بـه تعـادل و نـرخ منطقـی برسـد. تا پیش از ایـن مردم و فعـالان بازار 
ایـران تصـور می کردنـد دونالـد ترامـپ در انتخابـات ریاسـت جمهـوری آمریـکا رای بیاورد و 
بـه همیـن دلیـل ایـن پیش بینی هـا و انتظـارات، باعـث شـد نـرخ دلار افزایـش یابـد و حتی 
بـه بـالای 30 هـزار تومـان هم برسـد؛ اما بـا پیروزی جـو بایـدن در کارزار انتخاباتـی ۲0۲0،   
بـه دلیـل اثـری که بـر انتظـارات فعـالان بازارهای مختلف گذاشـت شـاهد کاهـش قیمت ها 
در برخـی بازارهـا ماننـد طـا و ارز و مسـکن بودیـم کـه بـه نظر می رسـد این روند کاهشـی 

ادامه داشـته باشـد.  
رسـیدن بـه نـرخ منطقی در بازار ارز، مسـتلزم این اسـت کـه در صورت آزادشـدن منابع ارزی 
بلوکـه شـده ایـران در برخـی کشـورها،   ایـن ذخائـر به بـازار تزریق نشـود تـا قیمت هـا را به 
شـدت کاهـش دهـد چرا که چشـم انـداز تحریمـی ما روشـن نیسـت و الزامـا در همین یکی 

دو سـال پیـش رو بـا آمریکا بـه توافق نخواهیم رسـید.
از سـوی دیگـر، فـارغ از اینکـه ایـران بایـد بـه طور قطـع در مذاکـرات از موضع بـالا برخورد 
کنـد، یکـی از همیـن عوامـل اثرگـذار وضعیـت ذخائـر ارزی و طاسـت کـه باید مـورد توجه 
قـرار گیـرد. در ایـن میـان اقدامـی کـه دولـت بایـد انجام دهـد این اسـت که فشـارهایی که 

ممکـن اسـت وارد شـود را مدیریـت کند.
بـه عبـارت بهتـر، نزدیـک انتخابـات هسـتیم و ممکن اسـت برخـی کاندیداها یا افـرادی که 
اهـداف انتخاباتـی دارنـد و می خواهنـد مـردم را ترغیـب و  فشـار وارد کننـد کـه ایـن ذخائـر 
بـه بـازار تزریـق شـود. ایـن اتفـاق ممکـن اسـت در کوتاه مـدت کام مـردم را شـیرین کند و 
قیمت هـا کاهـش یابـد و برخـی هـم بـه اهـداف انتخاباتی خـود برسـند، امـا در میان مدت و 

بلندمـدت بـه صاح کشـور نخواهـد بود.
آیا بازگشت آمریکا به برجام می تواند اثر مثبتی بر اقتصاد ما داشته باشد؟

بـه احتمـال زیـاد بایـدن بـه ریلـی برمی گردد کـه اوبامـا با ایران شـروع کـرده بـود و ممکن 
اسـت برنامـه بازگشـت بـه برجـام را نیـز محقـق سـازد، امـا بـه هر حـال بایـد توجه داشـته 

باشـیم کـه برجـام هـم مشـکات اقتصـادی ما را حـل نخواهـد کرد.
اصلی تریـن مشـکل اقتصـادی مـا در شـرایط تحریـم، مبـادلات بین المللی اسـت کـه برجام 
صرفا مشـکل پیام رسـان یا سـوئیفت را حـل می کند، امـا در پرداخت و نقـل و انتقالات مالی، 
حمـل و نقـل و تحویـل کالا مشـکلی را حـل نمی کنـد، مگر اینکه در حاشـیه فضـای مثبتی 
کـه ایجـاد می شـود دولـت بتواند توافقاتی با برخی کشـورها داشـته باشـد که البتـه خیلی هم 

پایـدار نیسـت و نبایـد به این موضـوع هم دل خوش باشـیم.

خبر

بانک مرکزی منتشر کرد؛

کارنامه نقدینگی
 3 دولت

اخباری: مقایسه آمار نقدینگی بدون توجه به اقتضائات 
زمانی تحولات آن موضوعی غیرکارشناسی است

توجه صرف به ســطح بســیاری از متغیرها و بی توجهی 
نســبت به روند رشد و عدم توجه به اقتضائات زمانی آنها، 
معمولًا تحلیل های کارشناسی را با نتایج دقیق و صحیحی 

همراه نمی سازد.
مدیر اداره بررســی ها و سیاســت هــای اقتصادی بانک 
مرکــزی در واکنش به طرح موضوعاتــی با عنوان روایت 
هشدارآمیز از آمارهای خطرناک نقدینگی در سال 13۹۹ و 
1۴00 با اشاره به اینکه بانک مرکزی به کرات توضیحات 
لازم در خصوص تغییرات متغیرهای پولی و نحوه مواجهه 
و مقایسه این نوع از متغیرها را با توجه به ماهیت انباره ای 
آنهــا بیان کرده و بر لزوم پرهیز از مقایســه های دوره ای 
سطح متغیرهای اســمی نظیر نقدینگی تاکید کرده است 
افزود: توجه صرف به ســطح متغیرهای انباره و بی توجهی 
نســبت به روند رشــد چنین متغیرهایــی در طول دوره 
مورد بررســی و اقتضائات زمانی آنها، معمولًا تحلیل های 
کارشناســی را با نتایج دقیق و صحیحی همراه نمی سازد. 
بنابراین توجه صرف به ســطح متغیر های اســمی بدون 
توجه به رشــد آنها، موضوعی غیرکارشناسی بوده و قابل 
اتکاء نمی باشــد.محمد اخباری با ارایه جدول مقایسه رشد 
نقدینگی در بیســت  سال گذشته، به این نکته پرداخت که 
در طول دو دهه اخیر حجم نقدینگی به طور متوســط در 
حدود ۲٧.٧ درصد رشــد داشته و عملکرد آن در سال های 

مختلف با نوسانات قابل توجهی همراه بوده است.
وی تاکید کرد: از این منظر می توان گفت که معضل رشد 
بالای نقدینگی، یک چالش ســاختاری برای اقتصاد ایران 
بوده و رشــد بالا و پرنوسان این متغیر در تمام دولت های 
بیســت سال گذشته وجود داشته است. اما نکته مهمی که 
ضروری اســت مورد توجه قرار گیرد آن است که نگاه به 
تحولات رشــد نقدینگی در فضایــی مجرد بدون توجه به 
تحــولات پیرامونی اقتصادی و اجتماعی کشــور، مطمئنا 
موجب برداشــت ناقص و نادرستی از تحولات متغیرهای 

اقتصادی به طور خاص تحولات نقدینگی می شود.
مدیر اداره بررســی ها و سیاســت های اقتصادی  به ذکر 
مثالــی در این زمینه پرداخت و گفــت: برای مثال اقتصاد 
ایران در سال های اخیر در معرض شدیدترین تحریمهای 
مالی و اقتصادی بین المللی قرار گرفته اســت که میزان و 
شــدت آن با هیچ دوره ای از تاریخ کشــور قابل مقایسه 
نیســت. از جمله نتایج تحریم های حداکثری بین المللی 
اقتصاد کشــور را می توان در کاهش شــدید درآمدهای 
ارزی دولت، بروز نابســامانی در بــازار دارایی ها و به تبع 
آن افزایــش محدودیت های مالی دولت جهت تأمین مالی 
کســری بودجه خود ماحظه کرد کــه از جمله مهمترین 
عوامل موثر در افزایش رشــد نقدینگی در ســالهای ۹۹-
13۹8 بوده اســت.وی افزود: مضافاً اینکه بخشی از خلق 
پول بوجــود آمده در بانک ها نشــأت گرفته از معضات 
ساختاری نظام بانکی اســت که رفع آن نیازمند یک عزم 
ملی جهت اجرای تجدید ســاختار شــبکه بانکی در قالب 

طرح حل و فصل )Resolution( است.
 
 

اخبــاری با بیان اینکه عاوه بر موارد گفته شــده باید در 
نظر داشت که شرایط خاص کشور متاثر از شیوع گسترده 
ویروس کرونا متضمن اجرای سیاست های فعال اقتصادی 
در این حوزه بود که یکی از نتایج آن رشــد نقدینگی است 
خاطرنشــان کرد: در این راستا مساعدت های نظام بانکی 
در مواجهه با انتشــار و شیوع گســترده ویروس کرونا که 
مورد تایید قریب به اتقاق کارشناسان اقتصادی قرار گرفت، 
نقش قابل توجهی را در رشــد نقدینگی هفت ماهه ســال 
جاری داشــته است؛ واقعیتی که بواســطه مساعدت های 
پولی بانکهای مرکزی و دولتهای مختلف در سراسر جهان 
نسبت به کاهش آثار منفی بیماری مزبور نیز قابل مشاهده 

است.
مدیر ادره بررســی ها و سیاســت های اقتصادی با ارایه 
نموداری در خصوص رشــد نقدینگی ســالانه منتهی به 
ســپتامبر در برخی از کشورهای OECD در سالهای ۲0-

۲018 تصریــح کرد: نرخ رشــد نقدینگــی )M3( در اکثر 
کشــورهای OECD در دوازده ماهه منتهی به ســپتامبر 
۲0۲0 بالاتر از رشــد سالهای قبل بوده که بخش اعظمی 
از این موضوع با مســاعدتهای پولی کشورهای مزبور در 

خصوص بیماری کووید-1۹ مرتبط بوده است.
وی افزود:  متوســط رشد نقدینگی کشورهای OECD در 
ســالهای ۲018 و ۲01۹ حدوداً معــادل 5 درصد بوده که 
این رقم در ســال ۲0۲0 بیش از ســه برابر شده و به رقم 
18.۲ درصد رســیده است. این واقعیت در خصوص کشور 
آمریکا، شدیدتر است )رشد نقدینگی در این کشور در سال 
۲0۲0، حدود ۴.3 برابر رشد آن در سال ۲01۹ بوده است(. 
بنابراین، بخش قابل توجهی از بالاتر بودن رشد نقدینگی 
در کشور در ســال 13۹۹ به مســاعدت های پولی انجام 
شده از ســوی بانک مرکزی و دولت در خصوص بیماری 
کوویــد-1۹ مرتبط بــوده و اصولًا قضــاوت در خصوص 
عملکرد متغیرهای پولی باید به دور از گرایشــات سیاسی 
انجام شــود ولازم است با نگاه تخصصی با در نظر گرفتن 
محدودیت ها و چالش های پیش روی سیاست گذار صورت 

گیرد.
 
 

این مقام مسئول بانک مرکزی در ادامه با مرور بر موضوع 
منتشر شده در یکی از خبرگزاری ها که »بررسی ها نشان 
می دهد، ٧۴ درصد از مجموع نقدینگی خلق شــده تا پایان 
ســال ۹٧، تنها در دولت روحانی خلق شده، ۲۲ درصد آن 
در دولت احمدی نژاد و مابقی ســهم سایر دولت های قبل 
اســت« تشــریح کرد: بررســی های به عمل آمده در این 
خصوص نشان می دهد که اولًا آمار ارائه شده دقیق نیست؛ 
چرا که این موضوع نســبت به پایان سال 13۹۲ مقایسه 
شــده است. ثانیاً با هدف بررسی دقیق تر این موضوع بهتر 

است که مقایسه ها بصورت متناسب صورت گیرد.

اخباری با ارایه جدولی که نشــان دهنده مقایسه عملکرد 
نقدینگــی در دوره های مختلف ریاســت جمهوری گفت: 
همانگونه که مشــاهده می شود سهم نقدینگی ایجاد شده 

در 8٧ ماه دولت های هفتم و هشتم نسبت به کل نقدینگی 
ایجاد شــده معادل 80.۴ درصد، در دولت های نهم و دهم 
معادل 81.۴ درصــد و در دولتهای یازدهم و دوازدهم نیز 

معادل 83.۴ درصد بوده است.

مدیر اداره بررســی ها و سیاســت هــای اقتصادی بانک 
مرکزی با تاکید بر اینکه البته بخشی از بالاتر بودن نسبی 
ســهم نقدینگی ایجاد شده در دولتهای یازدهم و دوازدهم 
نسبت به دولتهای قبل نیز ریشه در افزایش پوشش آماری 
داشت )ناشی از اضافه شدن آمارهای ۶ بانک و ۴ موسسه 
اعتباری( که در اســفند ماه ســال 13۹۲ صورت پذیرفت 
گفت: بدیــن معنی که نقدینگی ایجاد شــده در دولتهای 
پیشین، صرفاً از پایان سال 13۹۲ به حجم نقدینگی اضافه 
شــد. در صورتی که این موضوع در تحلیل ها لحاظ شود و 
افزایش پوشش آماری از محاسبات خارج شود به رقم مورد 
اشــاره )83.۴ درصد( به رقــم 81.۴ درصد تقلیل می یابد 
که نشان می دهد این دست تحلیل های ارائه شده گمراه 
کننده بوده و این ساختار تقریباً در تمامی دولتها حاکم بوده 
و تفاوتی بین دولتهای مختلف وجود ندارد. البته باید توجه 
داشــت فضای فعالیت دولت دوازدهم قابل مقایسه با هیچ 
دولتی از منظر تحریم های بین المللی و یا شیوع ویروس 

کرونا نمی باشد.
 

در ادامه اخباری در تشــریح عملیات بــازار باز و تامین 
مالی دولت از طریق انتشــار اوراق بدهی تاکید دارد که 
هیچگاه سیاســت پول سازی برای تامین کسری بودجه 
مدنظر سیاستگذاران اقتصادی نبوده است گفت: با توجه 
به بروز تنگنای مالی شــدید دولت به دلیل عوامل برونزا 
در تأمین کسری بودجه، اقدامات مجموعه سیاست گذاری 
اقتصادی کشور در تعمیق بازار بدهی از طریق برگزاری 
حراج های هفتگی توســط کارگزاری بانک مرکزی یکی 
از مهمترین مولفه های سیاســتی در پرهیز از پولی سازی 

کسری بودجه در سال 13۹۹ بوده است.
وی افــزود: ایــن اقــدام در جهت کاهــش هزینه های 
معاماتی انتشــار اوراق برای دولت و نیز افزایش اتکای 
تامین مالی دولت به فروش اوراق بهادار در جهت کاهش 
نیاز به منابع نظام بانکی، بهبود ترازنامه بانکها با افزایش 
ســهم اوراق به عنــوان یک دارایی نقــد و باکیفیت در 
ترازنامه آنها و در نهایت، تســهیل اجرای سیاست پولی 
از طریــق عملیات بازار باز از طریــق این اوراق صورت 
پذیرفت. مدیر اداره برســی ها و سیاست های اقتصادی 
با تاکید بر اینکه در این راستا، فروش اوراق بدهی دولت 
توســط کارگزاری بانک مرکزی به میــزان 80.1 هزار 
میلیارد تومان طی ۲۶ حراج برگزار شده  است گفت: این 
امر طی سال جاری، نقش موثری در پرهیز از پولی شدن 

کســری بودجه دولت داشته اســت؛ به طوری که پولی 
شــدن حتی پنجاه درصد این مبلغ به شکل بدهی دولت 
به بانک مرکزی یا سایر اشکال ممکن منجر به افزایش 
11.۴ واحد درصدی رشد پایه پولی و نقدینگی نسبت به 
پایان ســال 13۹8 می شد که این میزان افزایش در رشد 
نقدینگی بر اساس برآوردهای موجود می توانست منجر 

به افزایشی حدود ۹.0 واحد درصد در نرخ تورم شود.

اخبــاری یکی از مولفه های تامیــن مالی دولت را توجه 
به پایداری بودجه عمومــی خواند و گفت: پایداری مالی 
دولــت زمانی مصداق می یابد که دولــت بتواند با ایجاد 
منبع درآمدی پایدار از انتقال شوک های نفتی به اقتصاد 
جلوگیــری کنــد و از طرفی بتواند کســری بودجه را از 
مســیرهای غیرپولی و تورم زا جبــران کند. ضمن آنکه 
یکی از مســیرهایی که در اکثــر تجربه های موفق دنیا 
به کار گرفته شــده و از طریق هموارســازی هزینه های 
دولت توانســته به تامین کسری منابع کمک کند انتشار 
اوراق بدهی در سقف بهینه بدهی های دولت بوده است. 
سیاستی که طی ســالیان اخیر در چارچوب قانون برنامه 
ششم توســعه تصریح و توســط دولت عملیاتی شده و 
توانسته با وجود کاهش قابل توجه درآمدهای نفتی ناشی 
از تحریم های آمریکا، از مســیر غیرپولــی ، منابع مالی 

بودجه عمومی دولت را تامین کند.
این مقام مســئول در خصوص ایرادات مطرح شده مبنی 
بر افزایش قابل توجه بدهی های دولت به دلیل انتشــار 
حجم بالایی از اوراق بدهی و ریسک انتقال این بدهی ها 
به دولت های بعدی گفت: لازم به ذکر اســت براســاس 
ماده )8( قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه کشور، نسبت 
بهینه بدهی های دولت بــه تولید ناخالص داخلی معادل 
۴0 درصد تعیین شده است و در صورت اضطرار ظرفیت 
قانونی به منظور افزایش این نسبت تا 50 درصد نیز پیش 

بینی شده است.  
وی افزود: براساس محاسبات صورت گرفته نسبت بدهی  
دولت به تولید ناخالص داخلی در ســال 13۹۹ )با فرض 
فروش کل اوراق مالی پیش بینی شــده در قانون بودجه 
سال 13۹۹ و مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی( 
حدود 38 درصد برآورد شود که همچنان سقف قانونی آن 
در ســطح پایین تری قرار دارد. همچنین، مقایسه نسبت 
مذکور با میانگین نســبت های جهانی نشان می دهد که 
این نســبت در مقایسه با بســیاری از کشورها در سطح 
به مراتب پایین تری قرار دارد. برای مثال نســبت مذکور 
در کشورهای ژاپن، یونان، ایتالیا، آمریکا، بریتانیا، برزیل 
و پاکســتان در سال ۲018 براســاس اطاعات منتشره 
توســط صندوق بین المللــی پول به ترتیــب 1۹8.۴، 
درصــد  ٧1.٧ و   8۲.5  ،85.٧  ،۹0.5  ،131.1  ،1۹۴.3 

 بوده است.
مدیر اداره بررســی ها و سیاست های اقتصادی در پایان 
با اشــاره به اینکه بانک مرکزی همــواره از تحلیل ها و 
نظرات کارشناســی اســتقبال می کند گفت: از جراید و 
رســانه های مجازی انتظار می رود به دور از گزارشــات 
سیاسی، عملکرد اقتصادی دولت ها را مورد نقد و بررسی 
قرار دهند و بــا توجه به وضعیت جنگ اقتصادی و لزوم 
همدلی و اتحاد در تمام ارکان کشور لازم است از انتشار 
مطالبــی که باعث انحراف افکار عمومی و کمرنگ جلوه 
دادن تاش های دســتگاه هــای مختلف در جهت حل 

مشکات اقتصادی مردم می گردد، پرهیز شود.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 

ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره 13۹۹۶030۶۲٧1001۲۹0 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه 
بامعارض متقاضی آقای عبدالمهدی ایاتی طالبی فرزند احمد درسه دانگ مشاع از  ششدانگ اعیان 
واقع در رسالت  از پاک ٧1 اصلی بخش ۹   به مساحت  80/83 متر مربع قسمتی  باب خانه  یک 
3٧ پاک ۴5  اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه قهار قلی میرزا محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
اولین آگهی  انتشار  تاریخ  از  توانند  باشند می  اعتراضی داشته  نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
انقضای  بدیهی است در صورت  نمایند.  تقدیم  به مراجع قضایی  را  دادخواست خود  اعتراض،  تسلیم 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف٧1۹ تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/8/۲٧. تاریخ انتشار 

نوبت دوم: 13۹۹/۹/1۲
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 

اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره 13۹۹۶030۶۲٧1001۲80 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه 
بامعارض متقاضی خانم عصمت دشتی فرزند علی در سه دانگ مشاع از ششدانگ اعیان یک باب 
خانه به مساحت  80/83 متر مربع قسمتی از پاک٧1 اصلی بخش ۹  واقع در رسالت 3٧ پاک ۴5 
اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه قهار قلی میرزا محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول  بدیهی است در صورت  نمایند.  تقدیم  به مراجع قضایی  را  خود 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد شد. م.الف٧۲1 تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/8/۲٧. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۹/1۲
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 

اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره 13۹۹۶030۶۲٧100۲۹81 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه 
بامعارض متقاضی آقای رحمت اله ناظری ثانی فرزند قاسم به شماره شناسنامه 135۶ در ششدانگ  
باقسمت  از پاک۶5  اصلی بخش ۹  که  از یک باب ساختمان به مساحت  ۹۶ متر مربع  قسمتی 
دیگرساختمان که قبا تحت پاک 18۶۴ فرعی از ۶5 بخش ۹ منجربه صدور سند شده جمعا تشکیل 
یک باب منزل را میدهند واقع در نرسیده به طبرسی شمالی یک، جنب بیمه ایران پاک٧3 متعلق 
به خود متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف٧۲3 تاریخ انتشار نوبت 

اول: 13۹۹/8/۲٧. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۹/1۲
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  

فاقد سند رسمی
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   13۹۹۶030۶۲٧100۲٧53 شماره  رای  برابر   
مالکانه  تصرفات  پنج  منطقه  مشهد  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
بامعارض متقاضی آقای مهدی بخشی فرزند غامرضا به شماره شناسنامه 1۴13٧ در ششدانگ دو دربند 
مغازه به مساحت ۹۴/50 متر مربع قسمتی از پاک  10فرعی از ۲3۹ اصلی بخش ۹  واقع در انتهای شهید 
چراغچی۲5 نبش بهمن ۴/٧0 خریداری از مالک رسمی  معصومه بخشی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 
سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف٧1٧ تاریخ 

انتشار نوبت اول: 13۹۹/8/۲٧. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۹/1۲
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   13۹۹۶030۶۲٧100۲٧8٧ شماره  رای  برابر   
مالکانه  تصرفات  پنج  منطقه  مشهد  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
بامعارض متقاضی خانم سنیه چولانه فرزند زیاب در ششدانگ اعیان  یک باب خانه به مساحت  115/۲8 
متر مربع قسمتی از پاک ٧1 اصلی بخش ۹ مشهد واقع در فاطمیه 3٧ چهارراه چهارم سمت چپ پاک 130 
اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه حکاک محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف٧۲5 تاریخ انتشار نوبت اول: 

13۹۹/8/۲٧. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۹/1۲
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای  فاقد سند رسمی 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   13۹۹۶030۶۲٧100۲٧85 شماره  رای  برابر   
مالکانه  تصرفات  پنج  منطقه  مشهد  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
بامعارض متقاضی آقای سید جلیل موسوی فرزند عزیز اله در ششدانگ  اعیان یک باب خانه به مساحت  
۲3۴/۲۴ متر مربع قسمتی از پاک ٧1  اصلی بخش ۹ مشهد واقع در خیابان گاز مسلم 13 پاک ۶۲۹ اعیان 
متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه قهار قلی میرزا محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف٧۲٧ تاریخ انتشار نوبت اول: 

13۹۹/8/۲٧. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۹/1۲
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد
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ظهور و بروز بیشتر خشونت علیه زنان در 
فعالیت های مهندسی

فعال صنفی در حوزه مهندسی ساختمان گفت: خشونت روانی و کامی علیه زنان در فعالیت های 
مهندسی بیشتر دیده می شود.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایسنا، مجید فرجامی با بیان اینکه »عمده خشونت های بانوان 
مهندس از جنش خشونت هایی است که اثر درازمدت دارد و خشونت روانی و کامی است که بسیار 
اذیت می کند و در این حوزه ما بیشــتر شاهد این موضوع هستیم« اظهار کرد: خشونتی که بانوان 
مهندس از آن گله مند هستند تا حدود زیادی فیزیکی و جنسی نیست، بلکه بیشتر شاهد خشونت 

کامی و روانی هستیم. 
وی بیان کرد: مشکات زنان و مردان مهندس موضوعی جدای از مشکات جامعه نیست و بعضی 
موارد نهادینه شده و بهترین اتفاق این است که در قدم اول این کلیشه ها را از خودمان دور کنیم و 
برتری، شایستگی و توانمندی را فرای جنسیت بدانیم. خشونت جنسی، روانی، کامی و فیزیکی از 
جمله خشونت هایی است که در جامعه شاهد آن هستیم اما در حوزه صنعت ساختمان و فعالیت های 
مهندســی عمده خشونتی که وجود دارد روانی و کامی است. یکی از دلایلی که گفته می شود در 
این حوزه خشونت روانی و کامی بیشتر است به این دلیل که آقایان با شوخی ها و حوزه هایی که 
به آن ها ارتباط ندارد فضا را برای خانم ها ناامن می کنند و این اتفاقی است که رخ می دهد و متاسفانه 

در پروژه ها، کارهای نظارتی و .... دیده می شود.

رشد ۶ درصدی ازدواج در خراسان رضوی
میزان ازدواج های ثبت شــده در خراسان رضوی در هشت ماهه نخست امسال با 3۴ هزار و ٧03 

مورد، رشد ۶.٧ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل را نشان می دهد.
به گزارش »ایســنا« و به نقل از روابط عمومی اداره کل ثبت اســناد و اماک خراسان رضوی در 
هشــت ماهه منتهی به آبان ماه امسال میزان ازدواج های ثبت شــده در خراسان رضوی با وجود 
محدودیت های اعمال شــده به خاطر ویروس کرونا افزایش و تعداد طاق های انجام شده در این 

مدت کاهش یافته است.
بنا بر این گزارش از ابتدای ســال تا پایان آبان ماه مجموعا با ثبت 3۴ هزار و ٧03 واقعه ازدواج و 
1۲ هزار و 1۴3 واقعه طاق در استان شاهد افزایش ۶.٧ درصدی در ازدواج و کاهش 0.۴ درصدی 
طاق بوده ایم که با توجه به سیاســت های اجرایی در اســتان از جمله تشویق به ازدواج آسان و 

برگزاری جلسات مشاوره و آموزش های پیش از ازدواج این مهم محقق گردیده است.
نیشابور؛ دومین رتبه ثبت بیشترین ازدواج پس از مشهد 

بیشترین ازدواج های ثبت شــده در دفاتر ازدواج  خراسان رضوی پس از مشهد با 15 هزار و 5۲0 
واقعه به شهرســتان های نیشــابور و تربت جام به ترتیب با ۲۶۲۲ و 1۹50 واقعه ازدواج اختصاص 

داشته است.
  در همین مدت ۶۴80  واقعه طاق با ٧ درصد کاهش نســبت به هشت ماه ابتدای سال قبل در 
مشهد و 1080 طاق در نیشابور و 53۶ واقعه طاق نیز در شهرستان تربت حیدریه به ثبت رسیده 
است که بیشترین میزان طاق در بین شهرســتان های استان را شامل می شود. خراسان رضوی 
پــس از تهران با اختصاص ۹.۲8 درصد از کل  وقایــع ازدواج و 10.18 درصد از کل طاق های 
ثبت شده کشور در 8 ماهه ابتدای سال جاری رتبه دوم تعداد ازدواج و طاق در کشور را داراست.

چند توصیه به مبتلایان HIV در بحران کرونا
ســخنگوی وزارت بهداشــت توصیه هایی را به مبتایان اچ آی وی در دوران همه گیری کرونا 

ارائه داد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایسنا، سیما سادات لاری با اشاره به روز جهانی ایدز اظهار کرد: 
هنوز ســوالات متعددی در زمینه عوارض بیماری کووید-1۹ در اچ آی وی وجود دارد و مطالعات 
بیشتری نیاز است تا بتوان اظهار دقیق تری در این زمینه انجام داد. البته به طور کلی به نظر می رسد 
که مرگ و میر ناشی از کووید-1۹ در افرادی که با اچ آی وی زندگی می کنند با سایر افراد تفاوت 
چندانی ندارد و عما عواملی که افراد عادی را مستعد خطر و عوارض شدیدتر بیماری کووید-1۹ 
می کند، مواردی مانند ســن بالا، چاقی، داشــتن بیماری زمینه ای و... در افراد مبتا به اچ آی وی 

نیز صادق است.
به گفته لاری شکی نیســت که برای مقابله با بیماری کووید-1۹ باید سیستم ایمنی فرد تقویت 
شود؛ بنابراین توصیه ما به بیماران مبتا به اچ آی وی در این دوران این است که مصرف داروهای 
ضد رترو ویروسی را )داروهایی هستند که برای درمان عفونت با گروه رتروویروس ها عمدتا برای 
درمان عفونت ویروس نقص ایمنی اکتســابی یا ویروس ایدز )HIV(- به کار می روند( به صورت 
جدی در دستور کار خود قرار دهند. زیرا مصرف این داروها تاثیر بسزایی در حفظ سامت و تقویت 

سیستم ایمنی این افراد دارد.
ســخنگوی وزارت بهداشــت تاکید کرد: مبتایان به اچ آی وی به طور منظم ورزش کنند، رژیم 
غذایی ســالم و متوازن در پیش گیرند و ضمن پرهیز از هرگونه اســترس و اضطراب، استراحت و 

خواب کافی و مطلوب داشته باشند.

تولد ۱۰ نوزاد مبتلا به کرونا در نیشابور
رئیس دانشگاه علوم پزشکی نیشــابور گفت: از ابتدای همه گیری ویروس کرونا تاکنون 10 نوزاد 

مبتا به کرونا از مادر مبتا به کرونا متولد شده که متأسفانه دو تا از آن ها فوت شده اند.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از فارس محســن عظیمی نژاد اظهار کرد: با رعایت مردم و ایجاد 
محدودیت ها سیر صعودی مبتایان به کرونا متوقف شده، اما این بدان مفهوم نیست که بعد از پایان 
محدودیت مردم پروتکل های بهداشــتی را رعایت کنند زیرا با عدم رعایت موارد بهداشتی دوباره 

همان مشکات گریبان گیرشان می شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی نیشابور با بیان اینکه تعداد مبتایان بستری در بیمارستان ۲۲ بهمن از 
۲۴0 نفر به ۲00 نفر کاهش یافته است، ادامه داد: با رعایت پروتکل های بهداشتی، قطعا شاهد روند 
نزولی مبتایان خواهیم بود.وی در خصوص فراخوان دعوت به همکاری کارشناسان پرستاری در 
بیمارستان ۲۲ بهمن نیشابور، تاکید کرد: ما در نیشابور به عنوان زیرساخت های کان مدت کسری 
زیادی داریم، اما اگر نیروهایی که فراخوان دادیم برای همکاری بیایند و همچنین ساختمان معاونت 
بهداشت مرمت و تغییر کاربری داده شــود، زیرساخت مطلوبی برای وضعیت کنونی کرونا داریم، 
البته امیدواریم که در زمستان بحران نداشته باشیم. از ابتدای همه گیری ویروس کرونا تاکنون 10 
نوزاد مبتا به کرونا از مادر مبتا به کرونا متولد شده است که متاسفانه دو تا از آن ها فوت شده اند.

آزمایش ایدز در مراکز مشاوره تربت حیدریه 
رایگان انجام می شود

کارشناس معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی تربت حیدریه با بیان این که تمام مراحل شناسایی 
بیماران مبتا به ویروس اچ.آی.وی )ایدز( در مراکز مشــاوره بیماری های رفتاری زیر پوشش این 
دانشگاه رایگان است گفت: نتایج آزمایش، محرمانه است و در کمتر از ۲5 دقیقه به مراجعه کننده 
اعام می شــود.به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایرنا، لیلی سالاری با اشاره به فرا رسیدن هفته 
جهانی ایدز که از  11 تا 1٧ آذر ماه اســت افزود: حذف انگ و تبعیض و توجه به اقشــار مختلف 
مردم برای دریافت خدمات ســامت بر اســاس رویکردهای عدالت محور از کلید واژه های اصلی 
مواجه به اپیدمی هایی مانند بیماری کووید 1۹ و یا ویروس اچ.آی.وی است.وی بیماریابی مبتایان 
به ویروس اچ.آی.وی از بین تمام مــادران باردار، مددجویان مراکز ترک اعتیاد، زندانیان و اجرای 
برنامه های آموزشی از طریق فضای مجازی را از جمله برنامه های در نظر گرفته شده دانشگاه علوم 
پزشکی تربت حیدریه برای شناسایی بیماران مبتا به ایدز و کنترل این بیماری ذکرکرد.کارشناس 
معاونت بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی تربت حیدریه از اقشار مختلف مردم خواست پرسش های 
خود در خصوص بیماری ایدز را به آدرس اینترنتی cdc@thums.ir ارســال کنند تا در کمترین 

زمان به آنان پاسخ داده شود.

یادداشت 

بررسی حوادثی که در چند سال اخیر بهزیستی مشهد را درگیر خود کرده است؛

پاسخ های جامعه شناسی به چرایی خودکشی ساجده
سـرویس اجتماعـی / وقـوع حوادثـی 
کـه طی دو سـال اخیـر در مراکـز زیر نظر 
بهزیسـتی رخ داده این پرسـش را در ذهن 
بـه وجـود مـی آورد کـه آیـا ایـن سـازمان 
طویـل و عریـض از کارآیـی و اثربخشـی 
و  مسـائل  اینکـه  یـا  اسـت  افتـاده  خـود 
معضـات اجتماعـی چنـان بـروز و ظهـور 
ایـن  بـه  پرداختـن  توانایـی  یافته انـد کـه 

حجـم از معضـات را نـدارد؟
مردادمـاه ۹٧ بـود کـه آتش سـوزی عمدی 
در مرکـز مداخلـه در بحـران مشـهد- کـه 
از دختـران فـراری و زنـان آسـیب دیـده 
نگهـداری می کـرد-، اتفـاق افتـاد درواقـع 
بـه گفتـه پوریوسـف چنـد مددجـو سـاکن 
در ایـن کمـپ قصـد داشـتند با آتـش زدن 
آن فـرار کننـد. در مهرمـاه ۹8 گزارشـی از 
یکـی از کمپ هـای تـرک اعتیـاد اجبـاری 
زیر نظر بهزیسـتی منتشـر شـد کـه در آن 
برخـی از سـاکنان کمـپ از کتک خـوردن، 
اجـازه  نبـود  نبـود غـذای کافـی و حتـی 
بـرای توالت رفتـن می گفتند. ایـن گزارش 
سـروصدای زیـادی به پا کرد و پوریوسـف 
توضیـح داد کـه پرونـده در دادگاه اسـت 
و در حـال طـی کـردن رونـد بررسـی. امـا 
ایـن بـار خودکشـی دختـری 15 سـاله در 
خانـه سـامت نگهـداری از نوجوانان دختر 
خشـن  شـکل  بـه  هـم  آن  آسـیب دیده 
حلق آویـز شـدن دوبـاره همه نگاه هـا را به 
سـمت بهزیسـتی مشـهد برگردانده اسـت.
امـروز«  »صبـح  روزنامـه  گـزارش  بـه 
خودکشـی  بـه  واکنـش  در  پوریوسـف 
»سـاجده« بیـان کـرده کـه »ایـن دختـر، 
افسـردگی داشـته و هفتـه گذشـته توسـط 
روان پزشـک ویزیت شده اسـت و اقداماتی 
کـه برای یـک دختـر افسـرده بایـد انجام 
شـود قطعـا انجـام شـده، امـا در گـزارش 
احتمـال  بـر  دال  مـواردی  روانپزشـک 
و  اسـت  نشـده  گـزارش  فـرد  خودکشـی 
مراقبـان نیـز عایمـی گـزارش نکرده انـد، 
اگـر  می دهـم،  پاسـخ  مقصـرم  مـن  اگـر 
کسـی در مجموعـه مقصـر اسـت پاسـخ 
می دهـد.« ایـن اتفاق منجر شـده تا برخی 
موضع گیـری  آن  بـه  نسـبت  سـازمان ها 
کننـد. نیـره عابدیـن زاده، معاون دادسـتان 
عمومـی و انقـاب مشـهد به مسـأله ورود 
و بیـان کـرده: »از صـدر تا ذیل بهزیسـتی 
را  خـود  تقصیـر  عـدم  مگـر  مسـئول اند 

اثبـات کننـد«. 
عابدیـن زاده از تحقیقـات صـورت گرفتـه 
خـاف  -بـر  آمـده  دسـت  بـه  نتایـج  و 
آنچـه کـه پوریوسـف در مـورد عـدم وجود 
بـه  اقـدام  بـرای  سـاجده  در   عایمـی 
خودکشـی گفتـه- می گویـد: » بـا دیگـر 
بچـه هـای مرکز صحبـت کردیم، سـاجده 
قبـل از این کار عایم بسـیاری داشـته، از 
روزهـای قبل مـدام گریه می کـرده، اخطار 
مـی داده و می گفتـه حالـم خـوب نیسـت، 
وضعیـت روحـی خوبی ندارم، ممکن اسـت 
خـودم را از بیـن ببـرم، ممکـن اسـت این 
جـا را بـه آتـش بکشـم، مـدام ایـن بچـه 

اخطـار مـی داده اسـت«. 
قصـوری  زمینـه  ایـن  در  کـه  چـه  اگـر 
صـورت گرفتـه و شـرایطی فراهم شـده تا 
سـاجده بتواند در سـرویس بهداشـتی مرکز 
خانـه سـامت بـا روسـری، خـود را حلـق 
آویـز  کنـد و مسـئول مرکـز متوجـه ایـن 
اتفـاق نشـده اسـت کـه بـه اعتقـاد معاون 
دادسـتان عمومـی »همـه این هـا ناشـی از 
ضعـف در سیسـتم عملکـردی اسـت« امـا 
بایـد بـه مسـأله ای کانتـر پرداخـت ایـن 
کـه چرا سـازمان هایی چون بهزیسـتی  در 
مقابلـه و مواجهـه بـا آسـیب های اجتماعی 
عملکـردی  آسـیب  معـرض  در  اقشـار  و 
در خـور را از خـود نشـان نمی دهنـد؟ بـه 
همیـن دلیـل با  مهـدی کرمانی، اسـتادیار 
گـروه آموزشـی علـوم اجتماعـی دانشـگاه 

فردوسـی بـه گفت وگـو پرداختیـم.
فقدان دیدگاهی متوازن نسبت به 

خدمات مددکارانه در کشور 
ایـن  بـه  پاسـخ  در  جامعه شـناس  ایـن 
پرسـش کـه چـرا نهادی چـون بهزیسـتی 
از  دسـته  ایـن  بـا  مواجهـه  در  نمی توانـد 
باشـد؟  داشـته  را  لازم  کارآیـی  مسـائل 
سرمنشـأهای  از  یکـی  می کنـد:  اظهـار 
ایـن  بـه  چنینـی  ایـن  اتفاقـات  اصلـی 
موضـوع بازمی گـردد که مـا نـگاه متوازنی 
بـه الگوهـای منزلتـی، اعتبـارات و مزایای 
خدمـات  حوزه هـای  در  شـغلی  مختلـف 
مددکارانه و مشـاوره ای را در طول سـالیان 
گذشـته تـا بـه امـروز نداشـته ایم. طبیعتـاً 
ایـن گونـه از خدمـات بـه دلایـل مختلف 
کمتـر مورد توجه قـرار می گیرنـد؛ بنابراین 
کـه  مؤسسـاتی  و  نهادهـا  سـازمان ها،  در 
ارائـه ایـن دسـته از خدمـات جنبـه حیاتی 
دسـترس  در  کافـی  قـدر  بـه  شـاید  دارد 
نمی گیـرد.  قـرار  مددجویـان  و  مراجعـان 
متأسـفانه گاهـی ایـن دسـته از خدماتـی 
کـه بـه مسـائل شـخصیتی و روانـی افراد 
بازمی گـردد در اولویـت  پایینتـری نسـبت 
بـه نیازهـای مـادی و ... قـرار می گیرنـد. 
ایـن اسـتاد جامعه شـناس بـا بیـان اینکـه 
»زمانـی کـه می خواهیم در مـورد عملکرد 
سـازمانی چـون بهزیسـتی صحبـت کنیـم 
بایـد توجـه داشـت کـه صدهـا نفـر تحت 
پوشـش این سـازمان قـرار دارنـد -جوانان 
بـا  مشـابه  شـرایطی  کـه  نوجوانانـی  و 
سـاجده دارنـد-؛ بنابرایـن اگـر قرار اسـت 
نسـبت بـه تک تـک این مـوارد حساسـیت 
و  منابـع  لـزوم  باشـد  داشـته  وجـود  لازم 
ایـن سـازمان ها  در  الگوهـای عملکـردی 
حیاتـی اسـت« توضیـح می دهـد: درواقـع 
بایـد منابـع بـه نحـوی باشـد کـه خدمات 
مددکارانـه و ... در مقیـاس فـرد بـه فـرد 
ارائـه شـود کـه بـه دنبـال آن هزینه هـای 
گوناگـون از جملـه هزینه هـای مـادی بالا 

می رود.
نبود تعداد استاندارد مددکار در 

بهزیستی؛ مانعی برای پشتیبانی ناکافی 
از مددجو 

فعلـی  شـرایط  در  می کنـد:  تشـریح  وی 

روانشـناختی  و  مددکارانـه  خدمـات  کـه 
مقیـاس   در  خـود  هزینه بـری  دلیـل  بـه 
نامناسـبی قرار دارند و شـرایط بـه گونه ای 
نیسـت تـا هـر روانشـناس یـا مـددکار بـا 
مددجویـان مشـخصی کار کند، اثربخشـی 
ایـن خدمـات در ایـن دسـته از سـازمان ها 
بسـیار پاییـن می آیـد؛ درنتیجـه نمی توانند 
پشـتیبانی  لازم را از ایـن افراد آسـیب دیده 

داشـته باشـند.
سازمان هایی چون بهزیستی، مراکزی 

سرپناه مانند هستند
کرمانـی با اشـاره بـه اینکـه در وقوع چنین 
اتفاقاتی تنها یک سـازمان مسـئول نیسـت 
درگیـر  آن  در  نیـز  دیگـر  و سـازمان های 
مشـکلی  اینجـا  می کنـد:  بیـان  هسـتند؛ 
فراتـر از یـک سـازمان خـاص وجـود دارد 
اگـر  بنـا اسـت جلـوی وقـوع این دسـته از 
مـوارد گرفتـه شـود بایـد ایـن سـازمان ها 
و حمایـت از ابعـاد مختلـف زندگـی افـراد 
آسـیب دیده تحـت پوشـش آن بـه شـکل 
متوازنـی پوشـش داده شـود. در غیـر ایـن 
شـبیه  بیشـتر  سـازمان ها،  ایـن  صـورت 

مراکـزی سـرپناه ماننـد می شـوند.
مسائل اجتماعی تاحدودی جنبه 

شبه امنیتی گرفته است
وی بـا بیـان اینکـه »راهبـرد اصلـی برای 
شـکل های  وجـود  وضعیـت  ایـن  بهبـود 

چـون  مراکـز  دسـته  ایـن  از  جدیـدی 
مراکـز هیئت امنایـی و ... اسـت« تصریـح 
می کنـد: درواقـع می تـوان اعتمـاد و انتظار 
عملکـرد بهتـر و بیشـتری به سـرمایه های 
خصوصـی و منابـع خیرخواهانـه غیردولتی 
سـازمان های  دیگـر  سـویی  از  داشـت. 
دولتـی هـم با وجـود چنین مراکـز حمایتی 
می تواننـد عملکـرد بهتری را از خود نشـان 
دهنـد. بایـد توجـه داشـت کـه در الگـوی 
و  بهزیسـتی  چـون  سـازمان هایی  فعلـی 
مسـائل مربـوط بـه آن ها از وجـه اجتماعی 
تاحـدودی  و  شـده  خالـی  روانشـناختی  و 
بنابرایـن  گرفته انـد؛  امنیتـی  شـبه  جنبـه 
نـگاه موجـود به این مسـائل بـه جای  حل 
آن گرایـش بـه این دارد که چنین مسـائلی 
از دیـدرس  و سـازمان های دخیـل در آن 
جامعـه و ناظـران جامعـه خارج شـود. پس 
بایـد بدانیم بـا وجود چنین شـرایطی وقوع 
چنین اتفاقـات ناگواری -همچـون اقدامی 
کـه سـاجده کـرده اسـت- دور از انتظـار 

بود.  نخواهـد 
چرا دفتر امور زنان و خانواده اعلام 

موضع نکرده است؟
وی در پاسـخ بـه ایـن پرسـش کـه چـرا 
نهادهـای دخیـل در این مسـأله چون دفتر 

امـور بانـوان و خانـواده اسـتانداری اظهـار 
نظـری نداشـته و اعـام موضـع مسـتقل 
کـه  همانطـور  می کنـد:  بیـان  نکرده انـد؟ 
مسـأله اجتماعـی در بطـن جامعـه ایجـاد 
شـده و رشـد می کنـد در زمـان رسـیدگی 
و چاره جویـی بـه آن نیـز بایـد بـه منابـع و 
ظرفیت هـای جامعـه رجوع کرد. متأسـفانه 
ایـن مسـأله بـه دلایـل مختلفـی نـه فقط 
در جامعـه مـا بلکـه در جوامع توسـعه یافته 
نیـز وجـود دارد. درواقـع زمانی کـه دولت، 
اجتماعـی  مسـائل  از  دسـته  ایـن  متولـی 
معمـولًا  می کنـد  مداخلـه  آن  در  و  شـده 
نتیجـه قابـل توجـه و اثر بخشـی حاصـل 

نمی شـود.
دیدگاه های سیاسی مختلف در حل 
مسائل اجتماعی اختلال آفرین است

این اسـتاد دانشـگاه ادامه می دهـد: درواقع 
در  دولـت  عملکـرد  نتیجه بخشـی  عـدم 
مسـائل و آسـیب های اجتماعـی بـه ایـن 
دلیـل اسـت کـه دولت هـا دچـار تغییـر و 
تحـولات بسـیاری تحـت تأثیـر دسـت به 
دسـت شـدن قدرت در جریان های سیاسی 
مواقـع  بیشـتر  در  بنابرایـن  می شـوند؛ 
حـل  در  گوناگـون  سیاسـی  دیدگاه هـای 
مسـائل اجتماعـی اختال آفرین می شـوند، 
درحالـی که بایسـتی در مواجهه با مسـائل 
و آسـیب های اجتماعـی برخـوردی پایـدار 

وجـود داشـته باشـد. 
کرمانـی معتقد اسـت که معمـولًا نهادهای 
دولتـی چون دفتر امـور بانوان و خانواده که 
متولـی رسـیدگی بـه این دسـته از مسـائل 
و آسـیب های اجتماعـی هسـتند بـا توجـه 
و هزینه هـای  دولـت  بـه سـاختار عظیـم 
موجـود در آن از قـدرت و تـوان چانه زنـی 
کافـی بـرای ارتقـاء موقعیت اعتبـاری خود 
در  درنتیجـه  هسـتند؛  دولتـی  سـاختار  در 
سـاختار دولت ضعیـف می شـوند همچنین 
بالادستی شـان  مراجـع  کثـرت  دلیـل  بـه 
کـه مجـوز اظهـار نظر بـه آن هـا می دهند 
در اعـام موضـع نسـبت بـه این دسـته از 
مسـائل، بسـیار کند می شـوند. وی تشریح 
می کنـد: ایـن درحالی اسـت کـه واحدهای 
کـه  مجموعه هایـی  و  تشـکل ها  مدنـی، 
یـک اتصـال باواسـطه بـا جامعـه و بـه 
نیروهـای غیردولتـی دارند معمـولًا چابکی 
ایـن  بـه  نسـبت  بیشـتری  اسـتقال  و 
دسـته از مسـائل از خـود نشـان می دهنـد 
بـرای  بیشـتری  منابـع  بسـیج  توانایـی  و 
رسـیدگی بـه این دسـته مسـائل اجتماعی 
دارنـد. نکتـه حائـز اهیمـت ایـن اسـت که 
مشـکل مـا در شـرایط فعلـی جامعـه عدم 
بـاور بـه این ظرفیـت مدنی اسـت و جدی 

نگرفتـن آن اسـت. 
ایـن  بـه  پاسـخ  در  جامعه شـناس  ایـن   
پرسـش کـه چرا کمتـر به نهادهـای مدنی 
بـرای ورود بـه این مسـائل اجتماعی توجه 
می شـود یـا قـدرت کمـی در اختیـار آن ها 
می دهـد:  توضیـح  می شـود،  داده  قـرار 
بخشـی از ایـن عـدم توجـه بـه ایـن دلیل 
اسـت کـه شـمول تعریفـی از امر سیاسـی 
ممکـن  گاهـی  مـا  جامعـه  در  امنیتـی  و 
اسـت بسـیار گسـترده باشـد و بعضاً چنین 
مـواردی را نیـز در بـر بگیرد. نکتـه مهمتر 
ایـن اسـت کـه مـا بـا یک سـری چالش ها 
فرهنگـی  حـوزه  در  مسـأله زایی  نقـاط  و 
مواجهیـم کـه عمـاً مانـع از آن می شـوند 
کـه بخـش مهمـی از مسـائلی کـه افـراد 
-به ویـژه جوانـان و نوجوانان مسـتعد آن- 
بـه سـمت آن کشـیده می شـوند به شـکل 
حساسـیت های  از  عـاری  و  متعادل تـر 

جانبـی بررسـی شـود.
بـه گفتـه کرمانـی بایسـتی ظرفیت هـای 
جریـان  یـک  رسـانه ها  جملـه  از  مدنـی 

مـداوم فرهنگ سـازی را بـه وجـود آورنـد 
تـا از هویـت و ذات انسـانی آحـاد جامعـه 
-بـه ویـژه گروه هایی کـه به این دسـته از 
مسـائل اجتماعی نزدیک هسـتند- صیانت 
کنـد. درواقـع گاهی برخی با برداشـت های 
فرهنگـی و نگاه های کلیشـه ای خود منجر 
بـه نادیده گرفتن حرمت انسـانی این قشـر 
بی جهـت  نگاهـی  و  می شـوند  جامعـه  از 
حسـاس برانگیز را به این دسـته از مسـائل 
جریـان  چنیـن  اگـر  درنتیجـه  می کننـد. 
فرهنگ سـازی بـه وجـود آیـد خودبـه خود 
ظرفیت هـای اجتماعـی بیشـتری پـای کار 

خواهنـد آمـد و فعالتـر می شـوند.
ایـن  بـه  پاسـخ  در  جامعه شـناس  ایـن 
اتفاقاتـی چـه  پرسـش کـه وقـوع چنیـن 
ایـن مراکـز  افـرادی کـه در  بـر  تأثیـری 
و  داشـت  خواهـد  می شـوند  نگهـداری 
آیـا آن هـا را تشـویق بـه انجـام اقدامـات 
قاعدتـاً  می گویـد:  می کنـد؟  مشـابهی 
وقـوع چنیـن رویدادهایـی در ایـن دسـته 
از مراکـز در جوامـع مختلـف، آنقـدر رایـج 
اسـت کـه براسـاس تجربـه ، پروتکل هـای 
اسـتانداردی بـرای برخـورد بـا آن وجـود 
کـرد،  رجـوع  آن  بـه  می تـوان  کـه  دارد 
ولـی متأسـفانه بـه دو دلیـل یکـی اینکـه 
معمـولًا  پروتکل هـا  ایـن  دقیـق  اجـرای 
در  کـه  اسـت  ممکـن  و  بـوده  هزینه بـر 
شـرایط فعلـی جامعـه تحقـق پیـدا  نکنـد 
همچنیـن نـگاه سـنتی کـه ایـن دسـته از 
مسـائل را کتمـان کرده یا معتقد اسـت که 
به صـورت خودبه خـودی و در طـول زمان 
ایـن پروتکل هـای  حـل خواهـد شـد بـه 

نمی شـود. مراجعـه  اسـتاندارد 
توجـه  بایـد  بنابرایـن  می افزایـد:  وی 
داشـت کـه قطعـاً در یـک محیـط جمعـی 
و در سـازمانی کـه فضای محـدودی برای 
بحـران زده  بـا شـرایط  افـراد  از  جمعیتـی 
فراهـم کرده، اتفـاق خواهد افتـاد. بنابراین 
ایـن  مددجویـان  جابه جایـی  امـکان  اگـر 
مرکـز هـم وجـود نداشـته باشـد قطعـاً به 
خدمـات روانشـناختی و مـددکاری فشـرده 
در مقیـاس فـردی نیـاز اسـت. همچنیـن 
پایـش افـراد ضـروری اسـت و در صـورت 
نیـاز بایـد دوره هـای درمانـی روانشـناختی 
بـرای آن  ها در نظر گرفته شـود تـا بتوانند 
از ایـن بحـران عمومـی که در جمـع آن ها 

اتفـاق افتـاده، عبـور کنند.

در الگوی فعلی 
سازمان هایی چون بهزیستی 
و مسائل مربوط به آن ها از 
وجه اجتماعی و روانشناختی 
خالی شده و تاحدودی 
جنبه شبه امنیتی گرفته اند؛ 
بنابراین نگاه موجود به 
این مسائل به جای حل آن 
گرایش به این دارد که چنین 
مسائلی و سازمان های دخیل 
در آن از دیدرس جامعه و 
ناظران جامعه خارج شود. 
پس وجود چنین شرایطی 
وقوع اتفاقات ناگواری 
-همچون اقدامی که ساجده 
کرده است- دور از انتظار 
نخواهد بود

بخشی از این عدم 

توجه به این دلیل است که 

شمول تعریف از امر سیاسی 

و امنیتی در جامعه ما گاهی 

بسیار گسترده می شود و بعضاً 

چنین مواردی را نیز در بر 

بگیرد. نکته مهمتر این است 

که ما با یک سری چالش ها و 

نقاط مسأله زایی در حوزه 

فرهنگی مواجهیم که عملًا 

مانع از آن می شوند که بخش 

مهمی از مسائلی که افراد به 

سمت آن کشیده می شوند 

به شکل متعادل تر و عاری از 

حساسیت های جانبی بررسی 

شود 

زمانی که دولت، 
متولی این دسته از مسائل 
اجتماعی شده و در آن 
مداخله می کند معمولًا نتیجه 
قابل توجه و اثر بخشی حاصل 
نمی شود. در بیشتر مواقع 
دیدگاه های سیاسی گوناگون 
در حل مسائل اجتماعی 
اختلال آفرین می شوند، 
درحالی که بایستی در 
مواجهه با مسائل و آسیب های 
اجتماعی برخوردی پایدار 
وجود داشته باشد
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جشنواره امام رضا)ع( خوراک فکری 
مناسبی برای رسانه ها مهیا می کند

عضو کمیسـیون فرهنگی مجلس شـورای اسـامی بیان داشـت: برای فرهنگ سـازی به 
ویژه ترویج سـبک و سـیره رضوی، رسـانه قدرتمندترین ابزار اسـت.

ایسـنا نوشـت: امیرحسـین بانکی پـور فـرد در خصوص عملکرد رسـانه و فعـالان فرهنگی 
در توسـعه و ترویـج سـیره رضـوی بیـان کـرد: اگـر بخواهیـم در سـطح جزئـی بـه ایـن 
قضیـه نـگاه کنیـم، آنچه مسـلم اسـت وقتـی ایـن دوران را با گذشـته مقایسـه می کنیم، 
می بینیـم آسـتان قـدس رضوی نسـبت به قبـل در این زمینـه عملکرد خوبی داشـته و در 
ایـن خصـوص کارهـای تبلیغـی و ترویجی مطلوبی انجام داده اسـت ولی در سـطح کان 
و اینکـه آیـا توانسـته ایم در معـادلات فرهنگـی کشـور تاثیری داشـته باشـیم بایـد بگویم 

کاری صـورت نگرفته اسـت.
وی در ادامـه تصریـح کـرد: متاسـفانه هنـوز آنطـور کـه بایـد و شـاید سـیره رضـوی بـه 

صـورت فرهنـگ در جامعـه و خانواده هـای مـا پیـاده نشـد.
عضـو کمیسـیون فرهنگـی مجلس شـورای اسـامی با بیـان اینکه عنصر فرهنگ سـازی 
بیشـتر در دسـت رسانه هاسـت اظهار کرد: ما متاسـفانه نتوانسـته ایم از این پتانسـیل قوی 

بـه طـور جـدی در ترویـج آموزه ها و سـیره رضوی اسـتفاده کنیم.
بـر اسـاس گـزارش آسـتان نیـوز، بانکی پور فـرد تاکیـد کرد: در سـطح کان بـرای اینکه 
سـیره رضوی را در سـطح جامعه فرهنگ سـازی کنیم بایسـتی با قدرتی بیشـتر از ظرفیت 
رسـانه اسـتفاده کنیـم بـه عنـوان مثال بـه سـینما و تلویزیون کـه مخاطب بیشـتری دارد 

ورود پیـدا کنیم.
وی ادامـه داد: بایـد آسـتان قـدس رضوی بـا ارائـه فیلم نامه و سـوژه هایی به رسـانه ملی 
و دیگـر اصحـاب جرایـد به آنان خـوراک فکری در راسـتای فرهنگ و سـیره رضوی دهد 
تـا بـا جدیـت تمام در تحقـق این مهم قـدم بردارنـد و این جشـنواره تا حـدودی می تواند 

زمینـه را بـرای ارائه خـوراک فکری فراهـم نماید.

هیات انتخاب بخش دیگرگونه های اجرایی 
تئاتر فجر، معرفی شدند

بخـش  انتخـاب  هیـات  عنـوان  بـه  راد،  امیـر  و  توازنـی زاده  حسـین  شـاهرخی،  نـدا 
شـدند. معرفـی  فجـر  تئاتـر  جشـنواره  سـی ونهمین  اجرایـی  دیگرگونه هـای 

هیات انتخـاب آثـار بخـش دیگرگونه هـای اجرایـی سـی ونهمین جشـنواره تئاتـر فجـر، 
متشـکل از نـدا شـاهرخی، حسـین توازنـی زاده و امیـر راد، ارزیابـی آثـار این بخـش را در 

سـه مرحله انجـام خواهنـد داد.
نـدا شـاهرخی دارای مـدرک فوق لیسـانس تئاتـر از دانشـگاه »پاریـس 8« و دانشـجوی 
دکتـرا بـا تخصـص تئاتـر اجتماعی- کاربـردی، مدیـر هنری موسسـه بین المللـی فانوس 
هنـر پـارس و مـدرس بازیگـری و کارگردانـی اسـت. از جملـه فعالیت هـای او می توان به 
اجراهـای متعـدد داخلـی و بین المللـی در مقـام کارگـردان در حـوزه تئاتـر در مکان هـای 

نامتعـارف اشـاره کرد.
حسـین توازنی زاده، فارغ التحصیل کارشناسی ارشـد سـینما و دانشـجوی دکتـرای مطالعات 
فیلـم در دانشـگاه خرونینگـن هلنـد اسـت. مطالعـات و آثار او بـه عنوان کارگـردان عمدتا 
متمرکـز بـر اجراهـای مکان محور با محوریـت معماری، فیلم، حافظه و احساسـات اسـت. 
اجراهـای او در جشـنواره های ملـی و بین المللـی تاکنـون موفق به کسـب جوایـز متعددی 

بـرای توازنـی زاده و گروه هنرهای اجرایی کاریز شـده اسـت.
موسـس  و  مدیـر  هنـر،  دانشـگاه  از  نقاشـی  کارشناسی ارشـد  مـدرک  دارای  راد،  امیـر 
کانـون نیومدیـای مـوزه هنرهـای معاصر تهـران، رئیـس هیات مدیـره انجمـن هنرمندان 
نقـاش ایـران و مـدرس و پژوهش گـر دانشـگاه اسـت. راد در بسـیاری از فسـتیوال ها و 
جشـنواره های داخلـی و خارجـی از جملـه دوره های گوناگون جشـنواره هنرهای تجسـمی 
فجـر، جشـنواره بین المللـی تئاتـر فجـر، جشـنواره هنرهای تجسـمی جوانان ایـران و… 
بـه عنـوان عضو شـورای سیاسـتگذاری، هیئت انتخـاب، هیئـت داوران و کیوریتـور حضور 

است. داشـته 
در بخـش دیگرگونه هـای اجرایـی، صاحبـان ٧۴ ایـده متقاضـی حضور شـدند کـه مطابق 
فراخـوان، پـس از دریافـت ایده هـا و ویدئوهـای 5 دقیقـه ای تشـریح کننده، اثـر آن هـا 
توسـط هیئت انتخـاب بررسـی شـد. اسـامی آثـار پذیرفته شـده جهـت حضـور در مرحلـه 
دوم، بـه منتخبیـن اعـام و از سـوی هیات انتخـاب بـه گفت وگـو دعـوت شـدند. در ایـن 
مرحلـه، جلسـاتی آنایـن بـا صاحبان آثـار برگزار شـد و منتخبیـن چگونگی اجـرای خود 
را تشـریح کردنـد تـا در نهایـت آثـار پذیرفته شـده بـرای حضـور در مرحلـه سـوم انتخاب 
شـود. صاحبـان آثـار منتخـب در مرحلـه سـوم می بایسـت از 8 تـا 15 دی ، اثـر کامل خود 
را بـه هیـات انتخـاب ارائـه کننـد. اسـامی آثـار راه یافتـه نهایی به جشـنواره نیـز نیمه دی  

اعـام می شـود.

برگزاری دوره داستان نویسی »آل جلال«
دبیـر اجرایـی سـیزدهمین دوره جایـزه ادبی جـال آل احمـد از برگـزاری دوره چهاردهم 
آمـوزش داستان نویسـی »آل  جـال« بـه صـورت آنایـن در آسـتانه برگزاری ایـن جایزه 

داد. خبر 
بـه نقـل از روابـط عمومـی موسسـه خانـه کتـاب و ادبیـات ایـران، مصطفـی جالـی 
بـا اعـام ایـن خبـر، دلایـل اسـتقبال داستان نویسـان جـوان از  دوره هـای آموزشـی را 
این گونـه برشـمرد: سـطح عاقه منـدی و تجربـه موفق ادب جویـان در بهره منـدی از این 
کاس هـای آموزشـی و نیز پشـتوانه موسسـه خانـه کتاب و ادبیـات ایـران در همکاری با 
داستان نویسـان صاحـب نـام و مدرسـان طـراز اول داستان نویسـی کشـور سـبب شـد که 
در فاصلـه یـک روز پـس از انتشـار فراخـوان ایـن دوره )آن هـم نـه به صورت سراسـری 
و تنهـا در گروه هـای محـدود داستان نویسـی( ٧۲0 عاقه منـد و داسـتان نویس جـوان از 
اقصـی نقـاط کشـور بـرای شـرکت در ایـن دوره مجـازی درخواسـت بدهنـد. پیش بینـی 
می کنیـم کـه تا زمـان آغاز ایـن کاس ها، تعـداد متقاضیان حضـور در ایـن دوره مجازی 

بـه یک هـزار نفـر هم برسـد.
او بـا بیـان این کـه داستان نویسـان جـوان از اقصـی نقـاط کشـور در ایـن دوره مجـازی 
هشـت روزه شـرکت خواهنـد کـرد گفـت: 13 کارگاه برخـط بـا هـدف ایجاد فرصـت برابر 
آمـوزش بـرای  نویسـندگان جـوان و نیز پرورش اسـتعدادهای ایـن حوزه برگزار می شـود.
دبیـر اجرایـی سـیزدهمین دوره جایـزه ادبـی »جـال آل احمد« افـزود: شـرکت کنندگان 
ایـن دوره از میـان اعضـای »پایـگاه نقد داسـتان« و با توجه به سـطح کیفی آثار ارسـالی 
آنـان طـی یـک سـال گذشـته انتخاب شـده اند. جالـی با برشـمردن نـام مدرسـان دوره 
آمـوزش داستان نویسـی یـادآور شـد: ادب جویـان در ایـن دوره آموزشـی از کاس هـای 
درسـی افـرادی چون: محمدرضا بایرامی، رضا امیرخانی، احمد شـاکری، احسـان عباسـلو، 
حمیدرضـا منایـی، سـعید تشـکری، شـیوا مقانلـو، مجیـد قیصـری، مهـدی قزلی، خسـرو 
باباخانـی، شـهریار عباسـی، ابوالفضـل حـری و ابراهیـم حسـن بیگی بهـره خواهنـد بـرد.
مدیـر دفتـر گسـترش شـعر و ادبیـات داسـتانی خاطـر نشـان کـرد: در چهاردهمیـن دوره 
آمـوزش »آل جـال« کـه حسـب ضـرورت رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی، بـه صورت 
مجـازی برگـزار خواهـد شـد، عنوان هایـی چون: »نقـش اقلیـم و جغرافیا در هنـر رمان«، 
»ویژگی هـای داسـتان دینـی«، »برش هـای زمانی در داسـتان کوتـاه«، »داستان نویسـی 
رمـان  »ویژگی هـای  داسـتان«،  در  اسـطوره  جایـگاه  و  »نقـش  چیسـت؟«،  خـاق 
پسـت مدرن«، »خرده ریزی هـای مسـتندنگاری«، »اهمیـت و چگونگی شـخصیت پردازی 
در رمـان«، »فلسـفه ایـده اولیـه داسـتان«، »ویژگی هـای داستان نویسـی در بسـتر وقایع 
اجتماعـی«، »چگونـه زاویـه دیـد مناسـب بـرای داسـتان انتخـاب کنیـم؟«، »چگونـه 
سـفرنامه بنویسـیم؟« و »وجـود روایتگری آشـکار و پنهـان« تدریس می شـود.او در پایان 
گفـت: چهاردهمیـن دوره داستان نویسـی »آل جـال« از پنج شـنبه )۲0 آذرمـاه(، در قالب 

13 کارگاه مجـازی در سـامانه ای برخـط برگـزار خواهد شـد.

روزنامه دستبافته ها

آغاز مرمت دروازه رزان شهر تاریخی توس یک تجربه متفاوت فیلم دیدن در دوران کرونا

مدیــر پایگاه میراث فرهنگی توس از آغاز مرمت دروازه رزان 
این شهر تاریخی خبر داد.گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی احسان زهره وندی امروز سه شنبه 11 آذرماه 13۹۹ با 
اعام این خبر افزود: شــهر تاریخی توس دارای چهار دروازه 
به نام های دروازه رودبار، دروازه نیشابور، دروازه مرو و دروازه 
رزان بوده که در حصار شــهر تاریخــی توس به طول هفت 
کیلومتر قابل تشخیص است.او ادامه داد: دروازه رزان یکی از 
چهار دروازه اصلی شــهر تاریخی توس است که در محوطه 
مجموعه فرهنگی تاریخی آرامگاه فردوسی قرارگرفته است.

زهره ونــدی بابیان این که دروازه رزان همه ســاله با مصالح 
سنتی خشــت و گل حفاظت و مرمت می شود اظهار کرد: در 
سال های گذشته عملیات پی گردی و خوانا سازی این دروازه 
و مطالعات مربوطه انجام شــده است.توس حوزه آبریز و بستر 
رودخانه کشــف رود بوده که به موجب آن آبادی های فراوانی 
در پهنه دشــت توس ایجادشــده اســت و به پشتوانه همان 
آبادی ها که خاســتگاه رویدادها و وقایع مهمی بوده  اســت، 
هم چنین کشف رود پدیده ای اسطوره ای در تاریخ روایی ایران 

بوده است. توس فعلی در ۲۴کیلومتری مشهد قرار دارد.

با شیوع ویروس کرونا و استقبال از ایده هایی همچون سینما  
ماشین و تماشای فیلم بر روی رودخانه، حالا عاقه مندان به 
سینما در اندونزی به تماشای فیلم در چادرهای کوچک و زیر 

نور ستاره ها روی آورده اند.
بــه نقل از رویتــرز، این روزهــا عاقه مندان به ســینما در 
»باندونگ« شهری در اندونزی به دلیل محدودیت های ناشی 
از شــیوع ویروس کرونا در تپه ای مشرف به شهر چادرهای 

کوچکی در مقابل صفحه بزرگ نمایش برپا می کنند.
این تماشــاخانه که حالا با نام »ســینما زیر نور ســتاره ها« 

شــناخته می شود از دو ماه پیش با هدف سرگرم کردن مردم 
درکنار رعایت فاصله اجتماعی آغاز به کار کرده است.

در این چادرهای کوچک عاوه بــر  پتو و تنقات، ژل های 
ضدعفونی کننده نیز قرار داده شده است.

در ایــن ســینما، تماشــاگران در ورودی چادرهــا و  مقابل 
میزهای کوچکی که شــمع و خوراکــی بر روی آن قرار داده 
شده می نشینند.در هر چادر حداکثر 3 نفر اجازه دارند در کنار 
یکدیگر بنشــینند. در این سینما ۲8 چادر با فاصله 1.5 الی ۲ 

متری از یکدیگر قرار داده شده است.

صبح امروز در گفت و گو با یک سازنده ساز پا در سرزمین رازآلود این هنر می گذارد؛

تار آخرین معشوقه زیبا 
ساخت ســاز خود حدیث 

ی
بای

 با
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عشق و هنر و احساس 
اســت که در سازنده 
جاری می شود و آنگاه 
کــه بر دســت و پنجه 
 ، نشــیند  می  هنرمندی 
قطره  و  گیــرد  می  جان 
گوشه  از  نوازنده  احساس 
می  بیرون  سازنده  دست 
جهــد و مخاطبین خود را 
بــه وجد می آورد . ســاز 
تاری قدیمی دارم و نمی دانســتم چرا قدری 
گز می زند و پرســان پرســان به سازنده ای 
رســیدم که مشکل بیست ســاله سازم را با 
نگاهی از عمق جان فهمید و حالا سازم را از 
جان بیشــتر دوســت می دارم . نامش علی 
پرندیان و کارگاهی که بوی عشق از آن می 
آید . اهل خانواده ای فرهنگی و اهل هنر . و 
پدری که  افســر ارتــش و نوازنده آکاردئون 
بوده اســت. در ادامه گفت و گویی داشتم با 
این سازنده ســاز تا از چند و چون عاشقیش 

پرده برداریم:
در حسرت ساز

در ابتــدای صحبت هایــش از روزهــای 
کودکی می گوید و حســرتی که در دلش 
مانده اســت: من در مشهد وبه دنیا آمده ام 
و همراه مــادر و پدر بزرگم که از معلمین 
قدیمی بود و بســیار دانــا و اهل کتاب، 
بزرگ شــدم. کتاب و کتابخوانی در سنین 
نوجوانی و جوانی من را به ادبیات فارسی و 
علوم اجتماعی عاقه مند کرد. از همین رو 
در رشته ی علوم اجتماعی )جامعه شناسی(
تحصیل دانشگاهی کرده ام. از جوانی در 
کنار کتاب موسیقی بودم و رابطه ی عمیق 
من با آثار کاســیک ایرانی بنام داریوش 
رفیعی، شجریان و همچنین موسیقی پاپ 
اما پاپ فاخر دهه ی شــصت . از ســنین 
نوجوانی عشــق به موســیقی انگیزه ی 
خریــد یک ویولون را در مــن بیدار کرد، 
ویولــون را به هزار زحمت خریدم و راهی 
کاس اســتاد فرود بهروز شدم .متاسفانه 
از محضر ایشان محیی  شرایط اســتفاده 
نشــد. حســرت ویولون نوازی با من بود 
و بود تا اینکه با اســتاد حســین شــاهی 
آشنا شــدم که در کوچه ی جاوید خیابان 
خواجه ربیع کارگاه ســاخت ساز داشت. او 
نوازندگی هم می کرد البته بیشترسه تار . 

آن زمان بیست و یک سال داشتم و سال 
دوم تحصیل در دانشــگاه تبدیل شدم به 

شاگرد استاد. 
از بام تا شام در کارگاه استاد

پرندیان روزهای جوانی در کارگاه را باشــوق 
تمام وصف می کند: ایشان به شیوه ی استاد 
قنبری مهر ساز می ساخت. پنجه قنبری که 
طــرح آن برگرفته از پنجه ی ویولون اســت 
.در حقیقت در این یک ســال اصول و کلیات 
ســاخت تار را فراگرفتم.چون این گرایش به 
ساخت تار پنجه ویولونی در من ماندگار نشد 
و تار اصیــل ایرانی ما را شــیفته خود کرد. 
ســاختارمندی و اندامگونه بودن دو کلید واژه 
ی مهم در شناخت ساز تار هستند. تار دارای 
ساختار اســت به این مفهوم که تشکیل شده 
از مجموعــه ای از اجزای به هم مرتبط که با 
نظــم خاصی با یکدیگر همکاری می کنند تا 
نتیجه ی نهایی یا همان صدای موســیقایی 
حاصل شــود. کافی است که در میان یکی از 
اجزای ســاختار تار خللی وجود داشته باشد و 
نتواند نقش خود را ایفا کند. به صورت زنجیره 
وار  تمامی اجزای ســاز تخت تاثیر قرار می 
گیرند و صدای ساز تار نا خوش آیند می شود. 
مثاً  اگر شــیطانک ساز اشکال داشته باشد. 
این اشکال در هنگام نوازندگی باعث درگیری 
سیمها با سطح پرده ها.از بین رفتن هارمونی 
بین نتها و بسیاری اشکالات دیگر خواهد بود. 
گاهــی پیش می آید که در یک نگاه کاســه 
ی تار بســیار عالی تراش خورده ،دسته عالی 
است؛خرک مناسب است اما همین شیطانک 
به تنهایی اثر مثبت کاسه خوشتراش را خنثی 

خواهد کرد. 
صدا از زیر غبار رها می شود

این ســازنده ســاز در ادامه از عشق سازنده 
به معشوقش که همان ســاز است می گوید: 
صدای بسیاری از کاسه های تار در زیر غبار 
پنهان اســت.ما با مرمت کردن و بازســازی 
کــردن آن صدای زیبا را از زیر غبارها بیرون 
مــی آوریم و به فعلیت می رســانیم. زیبایی 
ســازها محصول کار هزاران چشــم زیبابین 
عاشــق اســت.هزاران ســازنده عمر خود را 
وقف جمال شناسی ســاز کرده اند و هزاران 
نوازنده ایــن زیباییها را محک زده اند و  این 
روند طی تاریخ ادامه یافته اســت. مشارکتی 
میان عاشقان زیبایی طی صدها سال .سازها 
مجسمه  شدند.ســاز  جمال  اینچنین صاحب 
ایســت که از بدو تاریخ پروسه ی ساخت آن 

شروع شــده و  هرلحظه چشمی عاشق به او 
نگریسته ،و بر جمال او خطی و خالی افزوده 
اســت و این ادامه یافته است تا زمانه ی ما. 
تار معاصرترین ساز ایرانی است .گل سر سبد 
سازهاســت .در میان سازهای ایرانی  آخرین 
معشوقه ی زیبا تار است .تمام زیبارویان آمده 
اند یکی پس از دیگری ، دستی زده بر دستی 
وان ســاغی هر هستی باساغر شاهنامه . این 
ساز آنقدر با جان و روح انسان عجین و جفت 
بوده است که ما خود را در او دیده ایم نگفته 
ها و آرزوهای درون را به زبان نغمه های تار 
بیان کردیم و ازین روست که موسیقی ردیفی 
ایرانــی با ادبیات و کام ایرانی یگانگی دارد. 
نغمات تار عین کام است منتهی حروف آن 

از جنس صدا هستند.
خلوص نیت از عناصر ضروری در رابطه  

تارساز با تار است 
پرندیان با اشاره به  شباهت عجیبی به پیکره 
ی انسانی با تار ادامه می دهد: سازنده ای که 
شبانه روز با این کاسه محشور بوده و نوازنده 
ای که در عاشــقانه ترین لحظات این ساز را 
در کنار گرفته؛کم کم معشوقی در اوج تناسب 
خلق کرده اســت. به راستی شکل کاسه ی 
تار آنقدر متناسب اســت که زیباترین ها هم 
به گرد پای آن نمی رســند. رابطه ی عاشق 
و معشــوق در هجر دایم و وصل مدام . نگاه 
مــن به تار چندین بعد دارد با چندین چشــم 
به او می نگرم ولی برای دیدن او دو چشــم 
دیگر می خواهم .این دو چشم کافی نیست. 
تار معشوقی اســت که عمر را در پی رسیدن 

به او داده ام و اگر باز هم متولد شوم از همان 
اول زندگی لحظه لحظــه ی عمر را در پای 
او خواهم ریخت. تار ســازی هنریست که تا 
بی نهایت ادامه دارد.تــا بی نهایت می توان 
در پی آن بــود و مدام آن را خلق کرد.ما هم 
در انتظار شــنیدن اولین  صدای اوهستیم  و 
هم پس از چندین هفته مرارت  به او دســت 
می یابیم،یعنی در هجر و وصل مدامیم.شرب 
مدام خوش اســت.بی وقفه نمی دانم هجر و 
انتظار خلق او شیرین تر است یا لحظه ی تولد 
و نغمه ســر دادن او. ایــن رابطه باید خالص 
باشــد، چنانچه ذره ای انگیزه ی دیگر اعم از 
پول ،شهرت در آن باشد دیگر تار متولد نمی 
شــود. نوزادی ناقص خواهد آمد با دردهای 
لا عاج. خلــوص نیت از عناصر ضروری در 
رابطه ی تارســاز با تار است.باید نیت ما ورای 
هســت و نیست باشــد.نیتی از جنس نور در 
فلسفه ی اشراق ســهروردی .یکی از یازان 
همراهم من در مســیر سازسازی که نوازنده 
ای عاشق و پاک نیت بود از همان ابتدا حرفی 
زد کــه آویزه ی گوش کرم . گفت تو تار می 
ســازی فقط برای دلت و در آخر به مشتاقان 

هدیه می دهی  . 
تار اثری جاندار است 

این استاد تارساز با بیان اینکه ساز اثری هنری 
اســت، تاکید می کند: تار نشانه های یک اثر 
هنــری را دارد. اول از همــه ،در میان حرفه 
های گوناگون آنها هنر محســوب می شوند 
که در حین انجام آنها انسان احساس خاقیت 
کند و این اتفاق در هنگام ســاخت ســاز می 
افتد.هر ســاز شــخصیت صوتی و احساسی 
مخصوص بــه خود را دارد و موجودی جاندار 
اســت. دیگر نشــانه ی هنر بودن سازسازی 
بیــان هنری اســت.اینکه ســاز  تخت تاثیر 
روحیات و حال و هوای آفریننده ی خود قرار 
دارد. هر ســاز  تجمیع لحظاتی  است که من 
حال خوش داشــته ام .یگانه بودن و منحصر 
به فرد بودن یــک اثر هنری خط فاصل هنر 
و کار صنعتی اســت.کالاهای صنعتی مشابه 
هم هستند تنوعی ندارند.در سازسازی با وجود 
قوائد و اصول مشترک و اندازه های استاندارد 
شــده، تولید صدا یگانه است. لحن و جنس 
صدا در میان چند ساز اعا  با احتساب کیفیت 
ثابت و درجه ی کیفی واحد،تفاوتهای خاص 

خود را دارد.
خودم را در او و او را در خودم می بینم 

پرندیــان با بیا اینکه خــودم را در او)تار( و او 

را در خــودم می بینم، ادامــه می دهد: گاهی 
احســاس می کنم که تیشــه ی ساز تراشی 
ادامه ی دســت من است و ســاز هم ادامه 
ی تیشــه. تمامی ســازها را در لحظاتی  از 
شــبانه روز ســاخته ام که فقط و فقط به او 
می اندیشیدم .در آن لحظات هیچ فاصله ای 
میان من و ساز نیســت .ما یکی می شویم. 
پس از شــکل دادن به ســر و گوش این یار 
جانی، گاهــی او را از جایش بلند می کنم و 
در بر می گیرم .آخر باید ببینم که رفتارش با 
نوازنده خوب است یا نه؟ این جریان همچنان 
ســاعتها ادامه دارد.مدام در زوایای  او ســیر 
می کنم ،قســمتهایی را می تراشم و مجدد 
به او می نگرم تا آنجا که اندامش رعنا شــود 
و هیچ خللی در او نباشد. ساز خوب  ونوازنده 
به وحدت می رسند. شکل کاسه ی تار دقیقا 
با محل نشست ســاز بر روی پا مطابق دارد. 
یکی از مهمترین خصوصیات سازهای ایرانی 
احســاس  راحتی و_ بهتــر بگویم_رهایی 
نوازنده در حین ســاز زدن اســت.آخر هدف 
موسیقی ما هم رهایی است. بر همین اساس 
ســاز های ایرانی و به ویژه ســاز تار به گونه 
ای طراحی شده اند که با فیزیک بدن انسان 

هماهنگی کاملی دارند.
ســاز تار در شــکل اصیل خود برای نسل ما 

یک معما است 
این استاد با ابراز تاسف از مسیر ساخت سازها 
که  رو به کمال ندارد، تشــریح می کند: هنر 
ســازگاری به صورت ســینه به سینه منتقل 
می شــده است و از استاد به شاگرد عاوه بر 
این ارتباط موثــر با نوازندگان زبده ی دوران 
ضامن حفظ کیفیت این هنر بوده است. پس 
از در گذشــت شاگردان یحیی خان این رشته 
قطع می گردد و دیگر اســتادی وجود ندارد 
که  رموز این هنر را بداند و به دیگران منتقل 
کند. کوششهای بسیاری برای فهم سازسازی 
اســاتید قدیم انجام شده و می شود .اما هنوز 
که هنوز اســت فاصله ی کیفــی تار یحیی 
و بــرادران صنعت که شــاگردان او بودند با 
تارهای زمانه ی ما بسیار زیاد است. از طرف 
دیگر  ارتباط جدی هنری که میان سازگران 
قدیم  و نوازنده وجود داشــت . ماهیت هنری 
خود را از دست داد و قضاوت ساز تحت تاثیر 
حواشــی مالی قرار گرفت.  ساز تار در شکل 
اصیل خود برای نســل ما یک معما است.در 
این حــال چگونه می توان ســخن از کمال 

یافتن آن کرد.

این ساز آنقدر با جان 
و روح انسان عجین و جفت 
بوده است که ما خود را در او 
دیده ایم نگفته ها و آرزوهای 
درون را به زبان نغمه های 
تار بیان کردیم و ازین روست 
که موسیقی ردیفی ایرانی با 
ادبیات و کلام ایرانی یگانگی 
دارد. نغمات تار عین کلام 
است منتهی حروف آن از 
جنس صدا هستند
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اجرای طرح »کشاورزی شهری«  
در پارک چهل بازه

عضو شــورای شــهر مشــهد گفت: 3.5 هکتار 
از پــروژه چهل بازه ۲ تا اســفندماه امســال به 
بهره برداری می رسد؛ از شاخص ترین ویژگی های 
این پروژه، اجرای طرح کشاورزی شهری است که 

تجربه جدیدی محسوب می شود.
به گزارش صبح امروز، مجتبی بهاروند در حاشیه 
بازدید از پروژه های منطقه 11 شهرداری مشهد، 
با بیان اینکه این بازدید در راستای وظیفه نظارتی 

شــورای شــهر و در ادامه برنامه بازدیدهای مســتمر از مناطق در برنامه قرار گرفت، به پروژه 
»چهل بازه ۲« اشــاره و اظهارکرد: این پروژه ۲3 هکتاری در دو گســتره تعریف شده که درحال 

حاضر عملیات اجرایی 3.5 هکتار آن از ۹ آبانماه آغاز شده است.
وی با بیان اینکه چهل بازه ۲ حدفاصل بلوار دانشجو و سیدرضی است، گفت: پروژه 3.5 هکتاری 
در اسفندماه به بهره برداری خواهد رسید و یکی از شاخص ترین ویژگی های آن پیش بینی طرح 

کشاورزی شهری است.
بهاروند در تشریح طرح کشاورزی شهری، افزود: براساس این طرح، زمین هایی با مساحت های 
مشخص در اختیار شهروندان متقاضی قرار می گیرد و آنها می توانند نسبت به کشت محصولات 

مختلف اقدام کنند.
وی در پایان ضمن تشکر از تاش ها و اقدامات شهردار منطقه 11 که نخستین شهردار منطقه 
زن در شهر مشــهد است، تصریح کرد: ایشان به خوبی موفق شده از ظرفیت بانوان توانمند در 

مدیریت شهری استفاده کند و اتفاقات خوبی نیز رقم خورده است.

مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهرداری مشهد اعلام کرد؛

عملکرد شبکه های بیسیم و تلفنی سازمان 
زیر ذره بین نظارت

مدیــر عامــل ســازمان مدیریت و نظــارت بر 
تاکسیرانی شهرداری مشــهد از افزایش نظارت 
های شبانه روزی این سازمان در ساعات منع تردد 
از شــبکه های تاکسی بیسیم و تاکسی تلفنی در 

نحوه خدمت رسانی به شهروندان خبرداد.
بــه گزارش صبح امــروز، احمد محبــی در این 
خصوص گفت: در راســتای خدمت رسانی بهتر 
به شــهروندان و پاسخگویی به نیاز مسافرین در 

ســاعات منع تردد و محدودیت های کرونایی حدود 3 هزار دســتگاه تاکسی در شبکه بیسیم و 
تلفنی این سازمان فعال هستند.

وی افزود: از همین رو به منظور بهبود عملکرد خدمت رسانی این شیکه ها و افزایش رضایتمندی 
مسافرین و تکریم استفاده کنندگان از حمل و نقل عمومی، نظارت های شبانه روزی بازرسین و 

ناظرین این سازمان بر عملکرد این شبکه ها در حال انجام است.
محبی، ادامه داد: همچنین یک تیم نظرسنجی از سوی معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع انسانی 
شهرداری در حال سنجش میزان رضایتمندی شهروندان از عملکرد و نحوه خدمت رسانی ناوگان 

تاکسیرانی و شبکه بیسیم 133-18۲۹ و 1830 است.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد خبرداد؛

 جدول گذاری و ایجاد مسیر دوچرخه
 در بولوار نماز

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد از جدول گذاری و ایجاد مسیر دوچرخه 
در بولوار نماز خبرداد.

بــه گزارش صبح امروز، هادی عطارزاده طوســی با بیان این مطلب، اظهار کرد: این عملیات با 
هدف افزایش ســطح ایمنی مسیرهای دوچرخه سواری، ایجاده جلوه های بصری برای تشویق 
شــهروندان به استفاده از دوچرخه به عنوان یک وسیله نقلیه ورزشی سالم و همچنین گسترش 

فرهنگ دوچرخه سواری صورت گرفته است.
وی افزود: مســیر احداث این مســیر از ابتدای بولوار شهید ناصری آغاز و تا بولوار کاوه و از این 

بولوار تا میدان جوان ادامه دارد.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد بیان کرد: همچنین مسیر برگشت نیز 

از میدان جوان به میدان کاوه ایجاد شده است.

مدیر کل بهبود محیط زیست شهری شهرداری مشهد؛

استفاده از عملیات یخ آب زمستانه در 
فضای سبز شهر مشهد

مدیر کل بهبود محیط زیست شهری شهرداری 
مشهد از اجرای عملیات یخ آب زمستانه در حدود 
100 مسیر آلوده به آفات خاکزی در سطح فضای 

سبز شهر مشهد خبر داد.
 علی اکبر انتظام با بیان این مطلب، اظهار کرد: در 
سال های اخیر در مدیریت شهری مشهد تاش 
شــده تا با استفاده از روش های بیولوژیک و کم 
خطر برای محیط زیست شهری نسبت به مقابله 

با آفات فضای ســبز اقدام شود تا عاوه بر کاهش مصرف سموم شیمیایی و مضر، هزینه های 
نگهداری فضای سبز شهری نیز مدیریت شود.وی افزود: در روش یخ آب زمستانه که از ظرفیت 
های محیطی و طبیعی فصل زمســتان استفاده می  شــود، حجم قابل توجهی از آفات خاکزی 
کاهش پیدا می  کند و شــیوه آن به این صورت اســت که پس از بررســی نقشه های دمایی و 
گزارشــات هواشناســی و پیش  بینی کاهش دمای محیطی به درجه های حدود 10- تا 5- ، با 
اجرای آبیاری هماهنگ و غرقابی در خاک های آلوده، بدون استفاده از سموم شیمیایی، جمعیت 
آفات به طور قابل ماحظه ای کاهش می یابد.مدیر کل بهبود محیط زیســت شهری شهرداری 
مشهد بیان کرد: عملیات یخ آب زمستانه، با رویکرد یخ زدن آب در منافذ خاک و در نتیجه خفگی 
و مرگ آفات خاکزی اجرایی شــده و نفوذ پذیری بالای خاک، تاثیر مستقیمی در حرکت آب به 

لایه های پایین تر و در نتیجه اثربخشی بهتر خواهد داشت.
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گزارش صبح امروز از معضل شهری که  حریم خصوصی شهروندان را از بین برده است: 

اِشرافیت درد شهرسازی
فاطمه تنانی / طی سال های اخیر با افزایش 
ساخت وســازها در مناطقی از کان شــهرها، 
برای نوسازی بافت قدیمی شهر، اعتراضات و 
شکایاتی از ســوی مردم از نحوه ساختن این 
ســاختمان ها که پنجره هایی مشرف بر حیاط 
همسایه ساخته اند شاکی شدند. گزارش صبح 

امروز را می خوانید.
پای صحبت و درد دل تعدادی از شــهروندان 
نشســتیم؛ علی یکی از شــهروندان است که 
در اعتراض به این موضوع می گوید: همسایه 
ما یک خانه ویایی دوطبقه ســاخته که یک 
پنجره آن در ارتفاع بــالا و به عنوان نورگیر و 
هم چنین بالکنشــان کاماً به حیاط ما اشراف 
دارد و راحتی خانواده من در حیاط کاماً از بین 
رفته است. دیوار حائل بین حیاط ما و همسایه 
نیز خیلی کوتاه تر از این است که جلوی دید را 
بگیرد و به  دلیل ارتفاع بالای خانه همســایه، 
ساخت دیواری در آن ارتفاع نیز ممکن نیست. 

لطفا راهی جلوی پای ما بگذارید.
حسین دیگر شــهروندی اســت که با اشاره 
به پنجره مشــرف به خانــه اش می گوید: خانه 
این جانب شــرقی به غربی و خانه همســایه 
شــمالی جنوبی است و کوچه ای 8 متری بین 
خانه من و همســایه قرار دارد. همسایه اقدام 
بــه نصب پنجره به طول دو متــر و به ارتفاع 
دو متر کاماً مشــرف به خانه ام شــده است، 
گاهی اوقات نیز از داخل پنجره خانه ام را نگاه 
می کند، باوجود چندین بار تذکر برای بســتن 
پنجره ولی تاکنون اقدامی نکرده اســت. آیا با 
پیگیری قضایی می توانم نسبت به مسدودی 

آن اقدام کنم؟
پنجره مشرف به ملک همسایه

به ســراغ رئیس کمیســیون شهرســازی و 
معماری شورای اسامی شهر مشهد می رویم، 
محمدهــادی مهدی نیــا در مورد»اشــراف 
آپارتمان ها به یکدیگر« اظهار می کند: به نظر 

من این طرح، قانونی که مصوب مجلس باشد 
نبوده است و این ها جزو ضوابط شهری است 
که در طرح های شهری قرار می گیرد یا مرجعی 
مانند کمیسیون ماده 5 مصوب می کند. رعایت 
ارتفاع یک متر و ٧0 سانتی متر از کف طبقه تا 
زیر پنجره های ساختمان های با جهت شمالی 
در طرح تفضیلی و در مصوب کمیسیون ماده 
5 پیش بینی شده است، که این ارتفاع در سمت 

شمالی ملک رعایت می شود.
وی ادامه می دهــد: قانون گذاران برای رعایت 
حقوق شــهروندی حد وســط این مسئله را 
باید در نظر بگیرند. حقوق شــهروندی در این 
بحث دوطرفه است، ازیک طرف آپارتمانی که 
احتیاج به نورگیــر دارد و از طرف دیگر حریم 
خانه از دید سایرین است. ارتفاع یک متر و ٧0 
سانتی متر طبق متوسط قد افراد سنجیده شده و 
به همین دلیل دیدی از پنجره به بیرون ندارد و 
از طرفی اگر آپارتمان نورگیر نباشد مشکاتی 
مانند کمبود ویتامین D و بیماری های مرتبط 

به واسطه نداشتن نور کافی اتفاق می افتد.
مهــدی نیا تصریــح می کند: درگذشــته که 
ســاختمان ها دوطبقه بوده اند، کسی به حیاط 
خانه دیگری مشــرف نبوده است و اکنون که 
طبقات ساختمان ها بیشتر شده اند جلوگیری از 
اشراف داشتن بر خانه ها دیگر سخت می شود. 
برای جلوگیری از اشراف داشتن از سازه هایی با 
ظاهری بد مانند دیوار استفاده می شود. با اضافه 
شدن طبقات بیشتر بر ساختمان ها مردم مجبور 
هستند با استفاده از پرده یا دیوارهایی با ظاهر 

نامناسب جلوی پنجره های همسایه را بگیرند.
رئیــس کمیســیون شهرســازی و معماری 
شورای اســامی شهر مشهد، درباره رسیدگی 
به شــکایات مردم می گوید: معیار پاسخگویی 
به شکایت همان استانداردها و ضوابط جاری 

شهرسازی در شهرداری است.
وی ادامه می دهد: ما اگر کنترل کامل اشرافیت 

را بخواهیم نباید اجازه ساخت بیشتر از دوطبقه 
را بدهیم، بهتر اســت در برخی از مناطق شهر 
اجازه ارتفاع سازی بدهیم و مناطق دیگر شهر 
ویایــی باقی بمانند و به هیچ وجه اجازه ارتفاع 
سازی به آن ها ندهیم.مهدی نیا  در پاسخ به این 
سؤال که چرا شهر مشهد مانند اصفهان و یزد 
مناطقی را برای آپارتمان سازی ندارد، توضیح 
می دهد: در طرح های تفضیلی گذشته این طرح 
وجود داشته است اما متأسفانه شهرداری ها در 
طی ۲5 سال قبل تخلف هایی انجام دادند که 
باعث از بین رفتن این نظم شده است. به طور 
مثال احمدآبــاد و بولوار رضا، خیلی از ســایر 
مناطق دیگر شــهر در طرح تفضیلی دوطبقه 
بودنــد.وی می افزاید: به خاطر تصویب قانونی 
در سال 13۶1 مبنی بر خودکفایی شهرداری ها 
که از بودجه دولت تأمین منابع نکنند و از سال 
۶٧ و۶8 که تهران الگویــی را اجرا کرد برای 
ساخت بلوار و تقاطع غیر هم سطح و بزرگراه و 
از طرفی هم پول کافی برای این کار نداشته اند 
شهرداری به مسیر بدی سوق داده شد، که این 

پول را از فروختن تراکم تأمین می کردند.
مهدی نیا  ادامه می دهد:  از ۲5 ســال گذشته 
تا  اکنون، شــهرداری ها بــرای تأمین بودجه 
تراکم فروشــی می کنند تا بتوانند بزرگراه ها و 
تقاطع غیر هم سطح زیادی را در شهر بسازند، 
بازار هایی برای میوه و آهن فروشی ها در بیرون 
از شهر می ســازند تا بتوانند درآمدزایی کنند و 

همه این ها از فروختن تراکم به دست می آید.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
مشهد می افزاید: متأسفانه برای فروش تراکم 
دســت روی نقاطــی از شــهر می گذارند که 
درگذشته در طرح تفضیلی قرار داشتند و تراکم 
در آنجا ممنوع بوده اســت ولی الآن نسبت به 
خواســت افراد آن محله که تقاضای ســاخت 
تراکم داشتند،افزایش داده و کسب درآمد کرده 
اســت. الان مناطق خاصی مانند خیابان باهنر 

و خیابان بیهقی و غیره باقی مانده است که ما 
به شهرداری تأکید کردیم، آن ها دست نخورده 
بمانند و امیدوارم که همکاری لازم را داشــته 

باشند.
افزایش نیاز به مسکن در افراد

او می گوید: همه این ها به دلیل افزایش نیاز به 
مسکن در افراد و بالا رفتن هزینه های مسکن 
است که ساخت وسازها افزایش پیداکرده است، 
ما باید پهنه هایی در شهر داشته باشیم تا افراد 

بتوانند از کیفیت عدم اشرافیت استفاده کنند.
مهدی نیا در ادامه در رابطه با منطقه یوســفیه 
که ساختمان هایی ناســاز با جلوه های زننده و 
بــدون نور دارد، توضیــح می دهد: این منطقه 
بخشــی از مناطق شهر اســت که تخلف در 
ساخت وساز آن ها زیاد اســت، ۹5 درصد این 
مناطــق ساخت وســاز غیرمجاز دارنــد و اگر 
برخی از آن ها مجوز ساخت گرفتند با رفتن به 
کمیسیون ماده 100 با پرداخت جریمه توانستند 

ساختمان سازی را انجام دهند.
وی ادامه می دهد: شــهرداری مشــهد وقتی 
بــا حجم زیــادی از تخلف روبه رو می شــود 
نمی توانند عاملی برخورد کننــد به این دلیل 
که عوامل اجتماعی امنیتــی وجود دارد مانند 
حادثه خراب کردن آلونک زن بندرعباسی که 
در فضای مجازی آن را مشــاهده کردید. اگر 
قرار باشد که شهرداری با رأی قلع بنا به سمت 
ساختمان های غیرمجاز در یوسفیه که چندین 
خانوار در آن زندگی می کنند برود، نمی تواند به 
خاطر مســائل امنیتی این طرح را در آنجا اجرا 
کنند.رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری 
شورای مشــهد تصریح می کند: ابزار نظارت 
شــهرداری در این مناطق جمع آوری مصالح، 
دادن اخطار و پلمپ قضایی اســت، که فرد با 
شکســتن پلمپ و پرداخت جریمه ساختمان 
را می ســازد و وقتی به شهرداری مراجعه کنید 
آن هــا تمام قوانین و مقررات را به شــما ارائه 

می دهند و متوجه می شوید که شهرداری هم 
اقدامات لازم را اجرا کرده است ولی دوباره این 

ساختمان ساخته شده است.
 مهــدی نیا ادامه می دهد: همیشــه نباید این 
کارها خاف دیده شــود چون ایــن افراد نیاز 
به مســکن دارند و طبق قانون اساسی دولت 
موظف است، برای تمام مردم مسکن تهیه کند 
و وقتی دولت توان این کار را ندارد مردم به هر 
شکلی تاش می کنند تا سرپناهی را برای خود 

درست کنند.
وی می افزاید: متأســفانه اهالی این مناطق در 
وقت ساختن فقط به این فکر می کردند تا یک 
سرپناه بســازند و اصاً به کیفیت و مقاومت 
ســاختمان ها توجه نمی کردند. به همین دلیل 
وقتی از احوال زندگی شــان جویا می شویم از 
همه شــرایط خانه شاکی هســتند. مهدی نیا 
اظهار کــرد: اول اینکه باید دولت به اصل 31 
قانون اساســی توجه بیشــتری کند و به فکر 
تأمین مســکن برای همه افراد جامعه باشد، و 
تا زمانی که مشــکل مسکن مردم حل نشود 
این ساخت وســازهای غیرمجاز  از  جلوگیری 
خیلی سخت می شود و متأسفانه چند مرتبه این 
پیگیری ها انجام شده است ولی کسی توجهی 
نکرده و شــهرداری مسیر خود را پیش گرفته، 
سازمان نظام مهندسی مسیر خود را ادامه داده و 

مردم هم راه خودشان را ادامه دادند.
مهدی نیــا بابیــان این که اول بایــد برنامه 
و طرح هایــی را تصویــب و اجــرا کنیم که 
تأمین کننده مســکن مناسب برای مردم باشد 
و اگر مردم دوباره تخلف کردند باید به شــدت 
برخورد شود، اظهار می کند: متأسفانه طرح های 
تفضیلی ما هیچ ارتباطی با واقعیت های جامعه 
ندارند. طرح های توسعه شهری و نظام تولید، 
نظامــی بســیار ناکارآمد اســت و رابطه ای با 
واقعیت های جامعه ندارد و اقشار کم درآمد را به 

رسمیت نمی شناسد.

رئیس انجمن علمی طبیعت گردی ایران:

گردشگری صنعتی خلاقیت محور است
رئیس انجمن علمی طبیعت گردی ایران گفت: باید پذیرفت که 
بدون خاقیت و بدون اســتفاده از ظرفیت های علمی صنعت 
گردشگری پیش نخواهد رفت. در حال حاضر چشم این صنعت 
به افراد خاق، استارت آپ ها، علم و تخصص است تا بتوانند این 

صنعت را از منجاب خارج کند.
فرید جواهرزاده در گفت وگو با ایســنا در خصوص ارتباط علم 
با صنعت گردشگری اظهار کرد: اینکه صنعت گردشگری چه 
مقدار علمی است شاید نتوان پاسخ خوبی در جواب آن داشت 
اما می توان گفت که فاصله عمیقی بین علم و گردشــگری در 
کشــور ما وجود دارد، مفهومی که به طور ساده بخواهیم بیان 
کنیم مفهوم »ســواد گردشگری« اســت که به گونه ای طی 
سال های گذشته در این حوزه اتفاقات خوبی رخ داده و دیدگاه 
سنتی گردشگر به دیدگاهی علمی و تخصصی تغییر پیدا کرده 

است.
وی افزود: در همین راستا باید گفت که افراد عاقه مند و فعال 
در این حوزه به ســمت گردشگری علمی و تخصصی در حال 
تغییر گرایش هستند، البته لازم به ذکر است که در حال حاضر 

هنوز با جایگاه اصلی این موضوع فاصله زیادی وجود دارد.
رئیس انجمن علمی طبیعت گردی ایران ادامه داد: متاسفانه در 
صنعت گردشگری ما از دســتاوردها استفاده زیادی نمی شود، 
شــاید بخشی از مساله این باشد که باورهای صحیح و درست 
در این حوزه هنوز تفهیم نشده و یا شاید خود علم نیز نتوانسته 
آن طور که باید و شاید راهکارهای برون رفت از مشکات را به 
صنعت گردشــگری ارائه کند؛ در خصوص موضوع گفته شده 
مــن هر دو طرف ماجرا را مقصر می دانم و نباید گفت که تنها 
متولیان گردشگری ما مقصر هستند، در حوزه علمی نیز شاید 

کار بایسته و شایسته ای انجام نگرفته است.
جواهرزاده خاطرنشان کرد: در حوزه علم گردشگری در کشور 
واقعیت این اســت که حدود 15 بیشتر نیست که رشته ای به 
نام گردشگری به شکل آکادمیک و تخصصی در دانشگاه های 
کشور تدریس می شود و در حال حاضر هنوز خروجی مشخصی 
ندارد.وی اضافه کرد: برای مثال دوره دکتری نزدیک به چهار 

سال است که راه اندازی شده و هنوز خروجی مشخصی ندارد، 
پس ما با طفل نوپایی در این خصوص مواجه هســتیم و نباید 
توقع زیادی داشــته باشیم که نسبت به سایر رشته ها، فنون و 
تخصص ها بتوانیم متخصصین گردشــگری با جایگاه علمی 
شایسته داشته باشیم.رئیس انجمن علمی طبیعت گردی ایران 
بیان کرد: اما در کل به جهت اینکه نوع فعالیت های گردشگری 
مبتنی بر خدمات بوده و ذات خدمات متاسفانه با علم مقداری 
فاصله دارد، شرایط به گونه ای پیش آمده که این فاصله بسیار 
عمیق شــده اســت؛ البته امیدواریم که با فعالیت هایی که در 
حوزه پژوهشــی، دانشگاهی و انجمن های علمی مرتبط مانند 
انجمن علمی طبیعت گردی ایران انجام می شــود این خا و 
فاصلــه کاهش یابد.جواهرزاده تصریح کرد: یک واقعیت وجود 
دارد که صنعت گردشــگری صنعت خاقیت محور است، باید 
بپذیریم کــه بدون خاقیت و بدون اســتفاده از ظرفیت های 
علمی کارها پیــش نخواهد رفت؛ آنچه که تا امروز در صنعت 
گردشگری کشــور ما به آن عمل شده بیشتر جنبه سنتی این 

صنعت بوده است اما در حال حاضر که این صنعت با مشکات 
عدیده ای مواجه شده، چشــم امید این صنعت به افراد خاق، 
اســتارت آپ ها، علم و تخصص است تا بلکه این موارد بتوانند 
این صنعــت را از منجاب خارج  کرده و مشــکات را حل 
کننــد.وی ادامه داد: در حال حاضــر تقریبا آنچه که در عرصه 
گردشگری به شــکل فعالیت های نو قابل مشاهده است همه 
خاقانه و مبتنی بر دانش هستند مانند استارت آپ هایی که در 
زمینه سامانه های فروش بلیط وجود دارند. امروزه تمام فعالیت ها 
حتی فعالیت های این صنعت در گوشــی موبایل خاصه شده 
و عما این نوع تغییر شــکل در حوزه فعایلت های گردشگری 
مبتنی بر دانش و خاقیت بوده و به سرعت در حال رشد است؛ 
بنابراین بخش های سنتی که غفلت کرده و تغییری نکرده اند، 
برای همیشه از صنعت گردشگری بیرون خواهند ماند و تقریبا 
از بین خواهنــد رفت.رئیس انجمن علمی طبیعت گردی ایران 
تصریح کرد: این دوران را ما به عنوان دوران گذار می شناسیم، 
دورانی که فعالان این صنعت از ســنت به شرایط جدید انتقال 

پیدا می کنند و در شرایط جدید است که بنگاه های گردشگری 
می توانند فعالیت های شــان را بر اســاس دانش، اســتفاده از 

تخصص روز، به روز شدن و خاقیت تنظیم کنند.
گردشگری در کشور ما فاقد طرحی جامع است

جواهرزاده در خصوص اینکه ســرمایه گذاران چگونه می توانند 
متوجــه ظرفیت های حوزه مورد نظر خود شــوند، اضافه کرد: 
صنعت گردشــگری در کشــور ما فاقد یک طرح جامع است 
و بزرگ ترین مشکل در توســعه صنعت گردشگری در کشور 
نداشتن طرح است.وی ابراز کرد: سوال های از قبیل در مشهد 
چه مقدار باید ســاخت و ســاز انجام شود؟ مشهد چه حجم از 
گردشــگر می تواند بپذیرد؟ مشــهد نیازمند چند دفتر خدمات 
مسافرتی است؟ از دسته سوالاتی است که یک طرح باید ارائه 
کند. اگر سوالاتی را طراحی کنیم، مطالعات لازم آن انجام نشده 
و خروجی مشخصی نداشــته باشد. پس زمانی که صحبت از 

سرمایه گذاری می کنیم عما صحبت عبثی خواهد بود.
رئیس انجمن علمی طبیعت گردی ایران خاطرنشان کرد: اتفاقی 
که در حال حاضر رخ می دهد، این اســت که ســرمایه گذاری 
که قرار است در مشهد سرمایه گذاری کند، توجیه می شود که 
در منطقه ای نزدیک به حرم کار ســاخت هتل را انجام دهد و 
اینگونه می شود که بخش زیادی از هتل ها در مشهد زیر خط 
ضریب اشــتغال متوسط هستند و این به علت عدم جانمایی و 
مکان یابی درست و با دقت در این حوزه است.جواهرزاده ادامه 
داد: برای مثال در دهه 13۴0 هجری شمســی چطور یکی از 
بزرگترین مجموعه هتل داری دنیا در خیابان احمدآباد مشــهد 
هتلی پنج ســتاره می سازد. سوال اینجاست که در همان زمان 
این هتل نمی توانست در نزدیکی حرم ساخته شود؟ در ۴0 سال 
پیش چه دیدگاهی وجود داشته که هتلی پنج ستاره در احمدآباد 
که در آن مقطع زمانی قریه بوده ساخته شود؛ پس باید گفت که 
آن نگاه، نگاهی بلندمدت و جامعه محور بوده است که متاسفانه 
ما اغلــب در برنامه ریزی های مان به آن توجه نمی کنیم؛ پس 
چون فاقد یک برنامه و طرح جامع در این حوزه هستیم به این 

نکته توجه نمی کنیم.
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تغییر اجباری شیرین در پرسپولیس برای 
فینال لیگ قهرمانان آسیا

تیم فوتبال پرســپولیس ترکیب خود را به خاطر فینال لیگ قهرمانان آســیا تغییر داد تا 
شیرین ترین نتیجه در لیگ برتر بیستم را به دست بیاورد.

به گزارش مهر، تیم فوتبال پرسپولیس با کسب پیروزی سه بر صفر مقابل شهر خودرو 
مشهد به دومین پیروزی خود در لیگ برتر دست پیدا کرد.

کادر فنی پرسپولیس در حالی ترکیب این تیم را برای دیدار با نماینده مشهد وارد زمین 
کرد که تغییرات زیادی نســبت به سه بازی گذشــته داشت.سرخپوشان پایتخت که به 
فینال لیگ قهرمانان آسیا راه پیدا کرده اند با محرومیت عیسی آل کثیر، وحید امیری و 
احسان پهلوان برای بازی در مهم ترین دیدار سال خود یعنی فینال آسیا روبرو هستند.از 
این رو یحیی گل محمدی برای آماده سازی تیمش تصمیم به نیمکت نشینی امیری و 
پهلوان همانند مسابقه قبلی پرسپولیس، در بازی با شهر خودرو گرفت تا ترکیب دلخواه 
خود را برای فینال آزمایش کند.در بازی با شــهرخودرو، امید عالیشــاه در ترکیب قرار 
گرفت تا بتواند برای این تیم در فینال آســیا به مرز آمادگی برسد.سرخپوشان در حالی 
با سه گل مقابل شــهرخودرو به پیروزی رسیدند که توانستند هفت بار موقعیت گلزنی 
ایجاد کنند اما بی دقتی آرمان رمضانی و بشــار رسن مانع از افزایش صحنه های شادی 
بازیکنان این تیم شد.یحیی گل محمدی در نشست خبری پیش از بازی با شهرخودرو 
اعام کــرد که نتایج لیگ برایش اهمیت دارد و در حــال حاضر اولویتش فینال لیگ 
قهرمانان آسیا و آزمایش ترکیب های مدنظر برای آن مسابقه در غیاب امیری و پهلوان 
است تا با آمادگی کامل تیمش را راهی قطر و فینال آسیا کند.سرمربی پرسپولیس قصد 
دارد تیمــش را در فاز تهاجمی به نبود امیری و پهلوان عادت بدهد تا هافبک های این 
تیم بتوانند میزان اشــتباهات فردی خود را در ارســال پاس های کوتاه و بلند به حداقل 

برسانند.

پرونده استقلال و ایسما بسته شد
با پرداخت مطالبات ایســما، باشگاه بوآویستای پرتغال از بسته شدن پرونده این بازیکن 
در فیفا خبر داد.به گزارش باشــگاه استقال، وکیل باشگاه بوآویستای پرتغال با ارسال 
نامه ای به فیفا تائید کرد که باشــگاه استقال کلیه تعهدات خود را در قبال این باشگاه 
جهت حق رشد ایسما انجام داده و پرونده بسته شده است. ساعاتی بعد نیز فیفا با استناد 
به این نامه، به باشگاه استقال ایمیلی ارسال کرد و خبر از بسته شدن این پرونده داد.

زمان آغاز لیگ قهرمانان 2۰2۱ فوتبال 
آسیا مشخص شد

یک رسانه عربستانی از زمان آغاز لیگ قهرمانان آسیا ۲0۲1 خبر داد.به گزارش فارس، 
نشریه »الریاضیه« عربستان از منابع آگاهش خبر داد که کنفدراسیون آسیا به فدراسیون 
های اعضایش اعام کرده لیگ قهرمانــان ۲0۲1 قبل از ماه آپریل )فروردین 1۴00( 
برگزار نخواهد شــد.لیگ قهرمانان آســیا ۲0۲0 در منطقه شــرق اکنون در دوحه در 
حال پیگیری اســت. پرسپولیس از غرب آسیا به فینال این رقابت ها راه یافته و منتظر 
مشخص شدن رقیب شرقی اش است تا در تاریخ ۲۹ آذر در دوحه فینال را برگزار کند.

سرمربی سابق استقلال: هنوز پیراهن 
مارادونا را دارم

ســرمربی سابق تیم فوتبال اســتقال گفت: همیشــه طرفدار رُم بودم اما پوسترهای 
مارادونا را هم داشــتم.به گزارش مهر، »آندره استراماچونی« سرمربی سابق تیم فوتبال 
اســتقال که بعد از کناره گیری از هدایت این تیم هنوز ســرمربی تیم دیگری نشده 
اســت، در تازه ترین مصاحبه خود درباره دیه گو آرماندو مارادونا صحبت کرده اســت.
اســتراماچونی گفت: اگر من فوتبال را خیلی دوست دارم یکی از دلایلش مارادونا است. 
من همیشــه طرفدار رُم بودم اما پوسترهای مارادونا را داشتم.وی ادامه داد: در تیم های 
جوانان بولونیا بازیکنان سعی می کردند به پیراهن مارادونا برسند. من به لطف برخی از 
بازیکنان تیم اصلی، پیراهن مارادونا را گرفتم.اســتراماچونی خاطرنشان کرد: در مسابقه 
جــام ایتالیا دیه گو پیراهن شــماره 10 را به »زولا« داد و مــن هم آن پیراهن را نگه 
می دارم. این بســیار هیجان انگیز بود. مارادونا برای من یک بتُ است.ســرمربی سابق 
اســتقال تصریح کرد: به بچه هایی که الان می بینم می گویم کریســتیانو رونالدو یا 
هیچکس دیگری مثل مارادونا نیســت. برونو کونتی )بازیکن سابق تیم رُم و تیم ملی 
ایتالیا( حکایت های زیادی به من گفته است ولی مردم امروزی آن  را نمی دانند. مارادونا 

از همه بزرگ تر بود.

قلب مارادونا را از تنش بیرون آوردند!
کالبدشکافی دقیق بدن دیه گو آرماندو مارادونا فقید فردا در بوینس آیرس آرژانتین انجام 

خواهد شد؛ این در حالی است که مورد عجیبی در این باره گزارش شده است.
به گزارش »ورزش سه«، آزمایش بر روی خون، ادرار، موارد مربوط به کالبد شکافی و 
حتی قلب دیه گو آرماندو مارادونا که گفته می شود وزن آن دو برابر حالت طبیعی است، 
فردا آغاز خواهد شد تا در آزمایشگاه های مختلف مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد؛ این 
در حالی اســت که منابع قضایی امروز گزارش دادند کالبدشکافی پیکر مارادونا توسط 

پزشکان قانونی، انجام شده است و همه چیز آماده آزمایشات دیگر است.
مطالعات مهم دیگری روی بدن مارادونا انجام می شــود که به واســطه آن می توان 
متوجه شــد که آیا او در ساعات آخر زندگی خود الکل یا مواد مخدر مصرف کرده است 
یا خیر. همچنین مطالعات هیســتوپاتولوژیک که شامل مواردی است که میکروسکوپی 

اندام ها را بررسی می کند، نیز انجام خواهد شد.
بیشــتر تحقیقات تخصصی امروز ساعت 8 صبح به وقت آرژانتین و در مقر ناظر پلیس 
بوینس آیرس انجام خواهد شــد. همچنین دو نفر از دادســتان ها برای نظارت بر این 

آزمایشات به محل مورد نظر اعزام خواهند شد.
از طرفی در بخش آسیب شناسی روی قلب دیه گو مارادونا که به طور کامل از بدن او 
برداشــته شده، آزمایشاتی شکل خواهد گرفت؛ این در حالی است که بخشی از گزارش 
ها حاکی از آن است که قلب و اسطوره فوتبال آرژانتین تا حدود زیادی یعنی 500 گرم 

اضافه وزن داشته و به نوعی این امر غیر طبیعی بوده است.
یکــی دیگر از نکاتی که متخصصان درخواســت تجزیه و تحلیل آن را داشــته اند به 
سیستم هدایت قلبی مربوط می شود؛ این یعنی ساختار های محرک که باعث انقباض 

قلب می شود و بزرگ شدن بیش از حد این اندام مارادونا را در پی داشته است.
 آزمایشگاه های دیگری نیز در این رابطه تحقیقات خود را انجام خواهند داد که وابسته 
به دیوان عالی دادگســتری هســتند و قصد دارند آزمایشات خود را روی کالبد مارادونا 
به شــکل دقیق انجام دهند. در این زمینه آن ها از تارهای موی اســطوره فقید فوتبال 

آرژانتین استفاده خواهند کرد تا نتایج موردنظرشان حاصل شود.
ســخنگویان در این زمینه تصریح کرده اند که پاسخ هیچ کدام از این آزمایش ها فردا 
منتشر نخواهد شــد؛ حتی آزمایش های ادرار و خون که پاسخ به آنها زودتر از بقیه به 

دست متخصصان خواهد رسید.
لازم به ذکر اســت که چند روز پیش دیه گو آرماندو مارادونا، اسطوره فوتبال آرژانتین و 
یکی از بهترین های تاریخ به دلیل حمله قلبی درگذشت و به نظر می رسد که این کالبد 

شکافی و بررسی روی بدن مارادونا و مشخصا قلب او نیز به همین دلیل بوده است.

 ناراحتی بازیکنان از انتقادهای کشنده از مهاجم تیم

رختکن پرسپولیس حامی بزرگ آرمان رمضانی
در روزی که پرسپولیس با سه گل شهرخودرو را شکست داد و 
به یک برد با ارزش رسید آرمان رمضانی مهاجم این تیم شرایط 

متفاوتی داشت.
به گــزارش«ورزش ســه« آرمان رمضانی مهاجم ۲8ســاله 
پرسپولیس که در این فصل از سایپا به این تیم پیوسته در بازی 
با شــهرخودرو در ترکیب اصلی یحیی گل محمدی به میدان 
آمــد. رمضانی در این بازی نمایش بدی در روند بازی گروهی 
تیم نداشــت اما دو فرصت بسیار خوب گلزنی را از دست داد تا 
در روزی که پرسپولیســی ها از این برد شاد بودند این مهاجم 

انتقادهای تندی را تحمل کند.
گل محمدی در این بازی آرمان رمضانی را به مهدی عبدی در 
خط حمله ترجیح داده و مهاجم نوک بلند قد را در کنار سیامک 
نعمتی بازی داده بود اما هیچکدام از مهاجمان در مســابقه ای 
که پرسپولیس سه گل زد نتوانستند برای این تیم گلزنی کنند. 
رمضانی که در نیمه اول بازی یکی دو پاس خوب با سر و پا در 
زمیــن داد و در روند کار تیمی موثر بازی می کرد در موقعیتی 
که فراهانی دروازه بان شــهرخودرو از دروازه بیرون آمده بود با 
ضربــه آرام توپ را به خارج زد. او در ابتدای نیمه دوم هم یک 
موقعیت تک به تک را خراب کرد تا در حالی که هنوز بازی در 
جریان بــود انتقادها و ترول هایی از او در فضای مجازی و در 

ابعاد گسترده منتشر شود. 
البته که انتقادات از زمان انتقال رمضانی از سایپا به پرسپولیس 
وجود داشت و حتی شــایعاتی نیز درباره خارج کردن نام او از 
فهرست پرسپولیس نیز منتشر شد که باشگاه هربار این شایعات 

را تکذیب کرد و بر ادامه کار این مهاجم مهر تایید زد. 

او که در لیگ قهرمانان و با نمایش درخشــان عیسی آل کثیر 
کمتر به بازی گرفته می شــد در ســه بازی ابتدایی لیگ برتر 
نیز بازیکن جانشــین مهدی عبدی بود اما عدم گلزنی مهاجم 
پرسپولیس در ســه بازی ابتدایی باعث شد تا گل محمدی در 
این بازی به رمضانی فرصت بازی در ترکیب اصلی را بدهد اما 
فشــار انتقادات بعد ازپایان بازی به حدی بود که حتی رختکن 

پرسپولیس را تحت تاثیرقرار دارد.
رمضانی در زمان خروج ورزشــگاه با هیچ خبرنگاری مصاحبه 
نکــرد با اینحال انتقادها چه دیروز و چه امروز در رســانه ها با 

شدت ادامه پیدا کرد به طوری که برخی از کانال های هواداری 
پرسپولیس ضمن اعتراض به بازی این بازیکن ، پرسپولیس را 

در برابر شهرخودرو تیمی ده نفره دانستند. 
حتی حمایت گل محمدی در کنفرانس خبری از مهاجم تیمش 
هم نتوانســت از شــدت انتقادات کم کند. یحیی بعد از بازی 
درباره نمایش رمضانــی گفت:«آرمان به جز زدن ضربات آخر 
در دیگر دقایق خوب بازی کرد، دوندگی خوبی داشــت و روی 
هوا هم مسلط بود و خیلی توپ به بچه ها رساند. دو گل مسلم 
می توانســت بزند اما در این مسئله بی دقت بود. این که یک 

فوروارد چنین موقعیت هایی را از دست دهد، طرف دیگری هم 
دارد که آن هم قرارگیری در موقعیت خوب اســت. باید بیشتر 
روی ضربات آخر کار کنیم و نمی توانیم نسبت به این بازیکن 
خیلی راحت ناامید باشــیم. باید کار کنیم و بیشتر روی نقطه 

ضعف ها تمرین کنیم.«
حرف های سرمربی پرسپولیس هرچند شکل حمایتی داشت اما 
این نقد را هم به مهاجم تیمش عنوان کرد که در زدن ضربات 
آخر بی دقت بوده است. با اینحال حجم و نحوه انتقاد از رمضانی 

واکنش بازیکنان را به همراه داشت.
بازیکنان پرسپولیس از مهاجم این فصل تیم حمایت کرده و بعد 
از بازی از او دلجویی کرده اند. بزرگترهای تیم با دلداری دادن 
به رمضانی از او خواسته اند که تمام تمرکز و تاشش را روی 
فینال لیگ قهرمانان بگذارد تا بتواند شرایط را کاما تغییر داده 

و به نوعی جواب انتقادها را با نمایش خوبش بدهد. 
اتفاقات بازی شــهرخودرو می تواند یک نقطه مهم در کارنامه 
فوتبالی آرمان رمضانی باشــد. او اگر بتواند از دل این انتقادات 
با انگیزه و تاش بیشــتر و البته نمایش خوب همراه با گلزنی 
بیرون بیاید آن وقت وضعیت را برای خودش 180 درجه تغییر 

خواهد داد. 
در ایــن هفته ها نه فقط رمضانی که مهــدی عبدی و دیگر 
مهاجمان پرســپولیس تحت فشار هســتند؛ این تیم در فصل 
اخیر چند نیروی تهاجمی کلیدی اش را از دســت داده است؛ 
علی علیپور و عیســی آل کثیر بازیکنان مهمی در خط حمله 
پرســپولیس بودند و نبود آن ها فشار زیادی را روی مهاجمان 

جانشینشان وارد کرده است.

 تیم فکری از رقیبان عقب افتاد

پیکان، استقلال را از مسیر خارج کرد
دیدار تیم های استقال و پیکان با تساوی بدون گل تمام شد 

و امتیازات میان دو تیم تقسیم شد.
به گزارش ایسنا، در یکی از دیدارهای هفته چهارم لیگ برتر 
فوتبال ایران، پیکان و استقال از ساعت 1۶:15 در ورزشگاه 
شهدای شهرقدس به میدان رفتند. این دیدار هیچ گلی در بر 

نداشت و بازی با تساوی بدون گل تمام شد.
با این نتیجه استقال هفت امتیازی شد و پیکان به پنجمین 

امتیاز خود دست یافت.
محمــود فکری به علت محرومیت انضباطــی این دیدار را 
از روی ســکوهای ورزشگاه نظاره کرد و در غیاب او، صمد 

مرفاوی هدایت استقال را از کنار زمین برعهده داشت.
نیمه اول

در دقیقه ۲0، آرش رضاوند بعد از خطا روی بازیکن حریف و 
دریافت کارت زرد، خواستار تعویض و خروج از زمین بازی به 
علت مصدومیت شــد که داریوش شجاعیان به جای او وارد 

زمین مسابقه شد.
در دقیقه ۲۲ استقال صاحب موقعیت نصف و نیمه در داخل 
جریمه پیکان شد که ضربه ارسان مطهری به سمت دروازه 
با برخورد بــه خط دفاعی راهی به دروازه پیدا نکرد. دقایقی 
بعد نوبت به ضربه ایستگاهی وریا غفوری رسید که شوت او 
با اختاف اندکی از بالای دروازه پیکان عبور کرد و دروازه بان 

پیکان را وادار به واکنش کرد.
در دقیقه 3۹، ارســال کرنر به روی دروازه استقال با ضربه 
ســر بازیکن پیکان همراه بود که در مسیر حرکت به سمت 
دروازه با تاثیرگذاری امیر روســتایی راهی به دروازه نیافت 
و ایــن موقعیت خطرناک از دســت رفت. پیــکان دومین 
موقعیــت خطرناک خود را هــم در دقیقه ۴1 ایجاد کرد که 
ضربه پرقدرت پورامینی از مقابل محوطه جریمه با برخورد به 

بازیکنان استقال به کرنر رفت و ثمری نداشت.
نیمه دوم

در دقیقه 50 کار تیمی بازیکنان استقال تبدیل به موقعیت 
خطرناکی برای میلیچ شــد که ضربه این بازیکن از فاصله 
حدودا 15 متری با اختاف از کناره دروازه پیکان عبور کرد.

استقال از ابتدای بازی نبض توپ و میدان را در اختیار گرفت 
اما دفاع متمرکز و فشرده پیکان فرصت خلق موقعیت را به 
آبی ها نداد اما در دقیقه ۶0 و در یکی از معدود موقعیت های 
اســتقال در این نیمه، ضربه غافلگیرکننده امیرارســان 

مطهری با ضربه سر توسط محمد دریس دفع شد.
دو دقیقه بعد مهدی قایدی صاحب موقعیت شــد که ضربه 
او از دهانه محوطه شــش قدم کم جــان بود و این بار هم 
توسط محمد دریس مهار شد.در دقیقه ۶٧ جدی ترین فرصت 
شــاگردان تارتار خلق شد. توپ برگشتی از روی نقطه کرنر، 

در مقابل محوطه به مجید عیدی رسید و ضربه او به سمت 
دروازه توسط عارف غامی دفع شد و به دروازه نرسید.

در دقیقه ٧3، مهدی قائدی ضربه ایســتگاهی را به شکل 
خطرناک و مســتقیم به ســمت دروازه پیکان زد که محمد 
دریــس توپ را رد کرد.بازی در نیمــه دوم موقعیت زیادی 
نداشت و توپی از روی خط دروازه ها عبور نکرد و در نهایت با 

تساوی بدون گل به پایان رسید.
صمد مرفاوی : بازیکنان تلاش کردند اما به هدفمان 

نرسیدیم
مربی تیم فوتبال استقال با ابراز رضایت از عملکرد بازیکنان 
این تیم در دیدار برابر پیکان گفت: تاش زیادی از ســوی 
بازیکنان صورت گرفت تا سه امتیاز این بازی را کسب کنیم 

اما به هدفمان نرسیدیم.
به گزارش مهر، روز دوم از هفته چهارم رقابت های فوتبال 
لیگ برتر عصر امروز ســه شنبه با دیدار تیم های پیکان و 
استقال در ورزشگاه شهدای شهر قدس پیگیری شد که این 

دیدار با تساوی بدون گل به پایان رسید.
صمــد مرفاوی مربی تیم فوتبال اســتقال کــه به دلیل 
محرومیت محمود فکری در این دیــدار کنار زمین حضور 
داشت و آبی پوشان را هدایت کرد در پایان این بازی گفت: 
تمام تــاش ما این بود که بتوانیم ســه امتیاز این بازی را 

کسب کنیم اما نشد. 
وی در مورد دلایل تســاوی گرفتن استقال از پیکان هم 
گفت: بازیکنان ما تاششان را کردند و خیلی زحمت کشیدند 
که بتوانند این ســه امتیاز را کسب کنند اما به چیزی که مد 

نظرمان بود دست پیدا نکردیم. 
تیم فوتبال استقال ادامه داد: مالکیت توپ را داشتیم اما تیم 
حریف خیلی بســته بازی کرد و اجازه نفوذ به خط دفاعی را 
نداد و منتظر اشتباه کردن تیم ما بود. دنبال سه امتیاز بودیم 
اما متاسفانه نتوانستیم به آن برســیم. امیدوارم در بازیهای 
آینده جبران کنیم. مرفاوی در مورد کیفیت زمین ورزشــگاه 
شهدای قدس نیز گفت: آنطور که بازیکنان می گفتند کیفیت 
زمین مناســب نبود. البته این زمین برای هر دو تیم یکسان 
بود اما ظاهرا شرایط طوری بوده که بازیکنان هنگام استارت 
زدن به مشــکل می خوردند. با این حال همانطور که گفتم 

زمین برای دو تیم شرایط یکسانی داشت. 
وی در مورد اینکه چرا استقال برای رسیدن به گل برنامه 
دوم نداشــت گفت: اینطور نیست. ما از همه تاکتیک هایی 
که داشتیم استفاده کردیم و توپ را از هر نقطه ای خواستیم 
به ســمت دروازه حریف نزدیک کردیم اما چیدمان آنها به 
گونــه ای بود که بدون مهاجم بازی می کردند و حتی خط 
حمله این تیم هم در کار دفاعی شــرکت می کردند. صمد 

مرفاوی در مورد داوری این دیدار نیز گفت: ما که مشــکلی 
با داوری نداشتیم اما تیم حریف سعی می کرد با داد و فریاد 
کردن فضا را عوض کند. البته نه اینکه منظوری داشته باشند 
امــا به هر حال مربیان باید از ایــن فضا دوری کنند. مربی 
تیم فوتبال استقال در مورد مصدومیت پرتعداد بازیکنانش 
گفت: از زمانی که استارت تمرینات را زدیم هفت هفته می 
گذرد که برای آمادگی و هماهنگی زمان کمی است. ما هنوز 
نتوانسته ایم همه بازیکنان را داشته باشیم. امروز هم مسعود 
ریگی مصدوم شد. برای هماهنگی به زمان نیاز داریم. تیم 
هایی که زود شروع کردند الان شرایط بهتری دارند. امیدوارم 

ما هم در هفته های آینده به خواسته مان برسیم.
تارتار: برای یک امتیاز بازی نکردیم، هدفمان توقف 

استقلال بود
سرمربی تیم فوتبال پیکان گفت: باید قبول کنیم استقال 
در ضد حمات خطرناکتر از حماتش است و باید این تیم 
را کنتــرل و متوقف می کردیم. مهــدی تارتار بعد از پایان 
دیدار تیمش مقابل استقال اظهار داشت:ما شناخت خوبی 
از استقال داشتیم و می دانستیم اگر به حریف فضا می دادیم 
با توجه به مهاجمان ســرعی که در اختیار داشــت برای ما 
دردسرساز می شد. افزود: تیم ما از نظر کیفی وضعیت خوبی 
نداشت و در نیمه دوم از نظر فنی از شاگردانم راضی نیستم. 
ما بازی را بســته بودیم ولی از نتیجه راضی هســتم چون 
استقال تیم خوبی است و که خوب هم تجهیز شده و نفرات 
اصلی خود را حفظ کرده است.وی در خصوص اینکه ایا بحث 
جدایی وی از پیکان منتفی شده است عنوان کرد: من فعا 
سرمربی پیکان هستم و تمام تمرکزم روی کارم است. سعی 
می کنیم شــرایط را بهتر کنیم و نتایج خوبی کسب کنیم.به 
گزارش فارس، سرمربی تیم فوتبال پیکان در خصوص دیدار 
امروز تیمش گفت: بازی جانداری انجام دادیم و  هر دو تیم 
فوتبل خوبی را به نمایش گذاشــتند. با توجه به شناخت از 
استقال در نیمه اول از جلو کار را پیش بردیم ولی در نیمه 
دوم ســعی کردیم مطهری و قائدی را ببندیم و در این کار 
موفق بودیم، موقعیت چندانی هم ندادیم به جز ضربه ســر 
دانشگر که آن هم اشتباه اشتباه خودمان بود که خوشبختانه 
در آن صحنه اتفاق خاصی رخ نداد.وی تاکید کرد: جا دارد از 
مسئولان نگهداری زمین بازی تشکر کنم چون با توجه به 
بارندگی شدید خودم فکر نمی کردم این زمین چنین شرایطی 
داشته باشد. این زمین به آزادی نمی رسد اما در حد خودش 
خوب بود.تک امتیاز این دیدار برای ما با توجه به هزینه ای 
که کردیم بد نبــود. امروز ۴-5 بازیکن فیکس ما محصول 
آکادمی باشــگاه بودند که جا دارد از مربیان آکادمی تیممان 

تشکر کنم.

تارتار در خصوص اینکه مرفاوی اعتقاد داشــت پیکان برای 
یک امتیــاز به زمین آمده بود عنوان کــرد: ما در نیمه اول 
موقعیت های بهتری نســبت به اســتقال داشتیم. ما برای 
تک امتیاز نیامده بودیم ولی باید قبول کنیم استقال در ضد 
حمات خطرناکتر از حماتش است و باید این تیم را کنترل 
و متوقف می کردیم که این کار به خوبی انجام شد.سرمربی 
تیم پیکان در خصوص داوری گفت: داور مشــکلی نداشت 
البته یک صحنه در دقیقه ۶٧ مشکوک به پنالتی برای تیم 
ما بود بود که امیدوارم داور اشــتباه نکرده باشد و ما اشتباه 

کرده باشیم. 
سایر نتایج هفته

پرسپولیس  3 - 0  شهر خودرو  
ماشین سازی تبریز  0 - 1  گل گهرسیرجان  

آلومینیوم اراک   فولاد   0 - 0  
نساجی مازندران  1 - 0  نفت  مسجدسلیمان  

پیکان   0 - 0  استقال  
سپاهان  1 - 1  سایپا  

صنعت نفت آبادان  1 - 0  ذوب آهن
جدول لیگ برترفوتبال ایران

امتیازبازیهاتیم
۴10 گل گهرسیرجان 1 
۴8 پرسپولیس ۲ 
۴٧ نساجی مازندران 3 
۴٧ استقال ۴ 
۴٧ صنعت نفت آبادان 5 
۴٧ سپاهان ۶ 
۴۶ فولاد ٧ 
۴۶ سایپا 8 
۴5 پیکان ۹ 
۴۴ شهر خودرو 10 
۴3 ذوب آهن 11 
۴3 نفت  مسجدسلیمان 1۲ 
3۲ تراکتور 13 
۴۲ آلومینیوم اراک 1۴ 
31 مس رفسنجان 15 
۴1 ماشین سازی تبریز 1۶ 
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سبقت قابل توجه استراماچونی از تخم مرغ!
سرمربی پیشــین تیم فوتبال استقال رکوردی جدید از خود برجای 
گذاشت.ســایت »دربــی  دربی دربــی« ایتالیا گــزارش داد؛ آندره آ 
استراماچونی، سرمربی پیشین تیم های اینتر و اودینزه به رکورد مهمی 
دست یافته است، اما این رکورد مربوط به پیروزی و کسب جام ها روی 
نیمکت سرمربی یک تیم باشگاهی نمی شود و به رکورد این سرمربی 
ایتالیایی در شبکه های اجتماعی مربوط می شود.بر اساس این گزارش؛ 
سرمربی پیشین اینتر به نظر می رسد در شبکه اجتماعی »اینستاگرام« 
خیلی محبوب باشد، علیرغم اینکه به اندازه دیگر همکارانش در این 
شبکه اجتماعی خیلی فعال و به روز نیست. حقیقت این است که تنها 
پستی که استراماچونی منتشر کرده نزدیک به هشت میلیون کامنت 
)نظر( دریافت کرده که این بیــش از دو برابر تعداد کامنت هایی )در 
حدود سه میلیون و ســیصد هزار کامنت( است که آن پست »تخم 
مرغ« معروف دریافت  کرده اســت. آن پست تخم مرغ معروف هنوز 
رکورددار بیشترین تعداد لایک )پسندیدم( در اینستاگرام است.به نظر 
می رسد علت ثبت این رکورد توسط استراماچونی، هواداران استقال 
باشند، تیمی که در لیگ برتر ایران حضور دارد و آندره آ استراماچونی 
فصل گذشته هدایت آن را برعهده داشت. پس از اینکه این سرمربی 
ایتالیایی در حالی که اســتقال را به صدر جدول رده بندی لیگ برتر 
ایران و مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی ایران رسانده بود، قرارداد 
خود را با باشــگاه استقال یکجانبه فســخ کرد و به ایتالیا بازگشت، 
هواداران این تیم زیر تنها پســت او در اینستاگرام پیام های گذاشتند 
و خواهان بازگشــت او به ایران شدند، هرچند در نهایت قدرت شبکه 

اجتماعی در بازگرداندن استراماچونی تأثیرگذار نبود.

ترامپ بی خیال نمی شود!
رئیس جمهــور آمریکا بار دیگــر ادعای پیروزی خــود در انتخابات 
اخیر ریاســت جمهوری این کشــور را تکرار کرد.«دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهور آمریکا بار دیگر با رد پذیرش شکست خود در انتخابات 
ریاســت جمهوری در پیامی در صفحه توئیتر خود نوشت: » برایان 
کمپ )فرماندار ایالت جورجیا( کاری بکن. اجازه داده ای در ایالت تو 
تقلب انجام شــود. باید امضا و پاکت های نامه را با شمار آراء بررسی 
کنیم. ســپس انتخابات لغو شود. نیازی به آن نخواهد بود. پیروز می 
شویم.«دونالد ترامپ در توئیتی دیگر با اشاره به توئیت »اپک تایمز« 
در مورد آراء غیرقانونی در میشگان نوشت: »در میشیگان با اختاف 

زیاد پیروز شدیم.«

مقایسه عجیب میان ترامپ و اوباما از سوی نماینده مجلس
یک نماینده مجلس مقایســه ای بین ترامــپ و اوباما انجام داد که 
عجیب بود.سید محمود نبویان نماینده تهران که در برنامه شبکه افق 
حاضر شده بود به دفاع از ترامپ پرداخت و گفت: »من رفته ام شمرده 
ام، اوباما 1۲ بار دستور تحریم داده و اینهمه که می گوییم ترامپ، تنها 
ســه بار دستور تحریم داده است.« وی افزود: »شاید بگویید اوباما 8 

سال رییس جمهور بود و ترامپ ۴ بار، خب اگر ترامپ چهار سال دیگر 
رییس جمهور بود، سه ضرب در دو می شود ۶ بار!«

احمد نجفی هم قاطی کرد: به امید بایدن ننشینید
احمد نجفی در برنامه پشت صحنه رادیو تهران مورد شهید فخری زاده 
گفت: من حرف سیاسی می زنم چون دلم می سوزد. یک آدم دانشمند 
شهید شده، به عمد هم کردند و اتفاقی هم نبوده است. صدها میلیارد 
خرج شــده که تا یکی مثل این دانشمندان بوجود بیاید.بازیگر فیلم 
گروهبان در ادامه گفت: آقایان بس کنید و به امید بایدن هم ننشینید. 
ما جواب می خواهیم به عنوان آدمی که در ســینما فرصت پیدا کرد 
حــرف بزنم می گویم، باید جواب بدهیــد وگرنه این آش همان آش 
همیشگی است. تکلیف ما باید روشن شود، اینکه نمی شود هر کسی 
از آن ور دنیا بیاید برای خودش یک کاری بکند و بایش بر سرمردم 
کشور ما بیاید. مردم مواظب باشید، خیانت ها دارد آشکار می شود. این 
اتحادیه اروپا کثیف ترین رفتار را با ما داشته و فکر می کنم نتیجه »با 

این ها می شود کنار آمد« را داریم می بینیم.

دفاع تمام قد زیباکلام از خضریان نماینده اصولگرای مجلس
زیباکام به اظهارات حاشــیه دار خضریان نماینده مجلس واکنش 
نشــان داد و از وی دفاع کرد.زیباکام در توئیتی نوشت:ظرف ۲ روز 
گذشته بیش از پنجاه بار فایل علی خضریان برایم ارسال شد و خیلی 
ها صف بستند تا از خطای او بهره برداری کرده و تمسخرش نمایند. 
مــن بارها با او مناظره داشــته ام اتفاقا یکی از چهره های فهمیده و 
باســواد اصولگرایان است چرا این قدر بی اخاق، فرصت طلب، بی 

گذشت و بی رحم و آبروبر شده ایم.

ادعای روزنامه کویتی درباره نقش پهپادهای اسرائیلی در ترور 
شهید فخری  زاده

یک روزنامه کویتی مدعی شد دو پهپاد اسرائیلی برخاسته از قره باغ که 
در شمال کشور مخفی شده بودند، در عملیات ترور دانشمند هسته ای 
کشورمان نقش داشــتند.روزنامه الجریده چاپ کویت به نقل از یک 
منبع مطلع مدعی شــد عملیات ترور با استفاده از دو پهپاد اسرائیلی 
انجام شده اســت که از فراز دریای خزر وارد ایران شدند. این تردید 
وجود دارد که پهپادها از پایگاه های جمهوری آذربایجان برخاسته اند 
یا اینکه در بحبوحه جنگ قره باغ میان آذربایجان و ارمنســتان وارد 
حریم ایران و مدتی مخفی شــده بودند.این منبع ناشــناس با وجود 
پیشــرفت های جمهوری اســامی ایران در حوزه راداری ادعا کرد: 
برخی پهپادها از رصد رادارهای ایران مخفی می مانند و ممکن است 
این دو پهپاد از خلأ موجود برای نفوذ به داخل ایران اســتفاده کرده 
باشند.وی ادعا کرد: وزارت اطاعات پس از اطاع از ورود پهپادها به 
حریم هوایی ایران، به همه ازجمله محافظان شــخصیت هایی که به 
منطقه دماوند و آبسرد که محسن فخری زاده در آنجا شهید شد، تردد 
می کنند هشدار داده بود.الجریده نوشت: در این عملیات ترور یکی  از 

مظنونان حمله تروریستی بازداشت شده، اما هیچ یک از هم دستانش 
را نمی شناخته است.

نماینده مجلس: بازرسان آژانس بروید به سلامت!
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسامی تاکید کرد: ان شاءالله 
با تایید شورای نگهبان، در سالگرد شهادت حاج  قاسم سلیمانی، اجرای 
داوطلبانــه نظارت های فراپادمانی از جملــه  پروتکل الحاقی خاتمه 
خواهد یافت.مالک شریعتی نیاسر سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس 
در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:»بازرسان آژانس! به سامت!
این پیشنهاد که دولت جمهوری اسامی ایران موظف است در صورت 
عدم اجرای کامل تعهدات کشورهای متعاهد از جمله کشورهای ۴+1 
) آلمان، فرانســه، انگلستان، چین و روسیه( توافق هسته ای در قبال 
ایران و عادی نشــدن روابط کامل بانکی و عــدم رفع کامل موانع 
صادرات و فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران و برگشــت 
کامل و سریع ارز منابع حاصل از فروش، یک ماه پس از تصویب این 
قانون در مجلس شورای اسامی، نظارت های فراتر از پادمان از جمله 
اجــرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف کند؛ به تصویب  مجلس 
انقابی رسید و ان شاءالله با تایید شورای نگهبان، در سالگرد شهادت 
حاج  قاسم سلیمانی، اجرای داوطلبانه نظارت های فراپادمانی از جمله 
 پروتکل الحاقی خاتمه خواهد یافت. مثل روز روشن است که 1+۴ باز 

هم به تعهدات خود عمل نخواهد کرد .«

زاکانی: تمام نظارت های فراتر از پادمان مانند پروتکل الحاقی 
باید قطع شود

رئیس مرکز پژوهش های مجلس گفت: تمام نظارت هایی که فراتر 
از پادمان است از جمله پروتکل الحاقی باید یک ماه بعد از تصویب 
قانون در مجلس، قطع شــود و شــرایطی که یک عده به عنوان 
جاســوس قانونی بهره می گیرند کنار گذاشته شود.علیرضا زاکانی 
نماینده تهران و رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی 
امروز )سه شنبه 11 آذر( در جلسه علنی و در جریان بررسی جزئیات 
طرح دو فوریتی اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از ملت 
ایران اظهار داشت: نمایندگان مجلس به تصمیم کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس پایبند هستند، اما این فرصت دوماهه 
را یک فرصت اضافــی می دانند ضمن اینکه ما باید بتوانیم زمانی 
را فراهــم کنیم که اگر 1+۴ تجدید نظر کردند، فرصت یک ماهه 
مدنظر قرار گیرد.وی افزود: تمامی نظارت هایی که فراتر از پادمان 
است از جمله پروتکل الحاقی باید یک ماه بعد از تصویب قانون در 
مجلس، قطع شود و شــرایطی را که یک عده به عنوان جاسوس 
قانونی بهره می گیرند کنار گذاشته شود.رئیس مرکز پژوهش های 

مجلس تصریح کرد: جلوگیری از این ماجرا مورد تفاهم جدی بین 
مجلس و شورای عالی امنیت ملی است، بنابراین این فرصت یک 
ماهه امکانی را می دهد که هم ما بتوانیم در واقع در رفع تحریم ها 
و مشــکات نفتی و بانکی راستی آزمایی کنیم و از طرفی هم این 
امکان وجود دارد تا قانون شــرایط اجرایی خودش را پیدا کند و در 
مسیری قرار گیرد تا فرصت راستی آزمایی طرف مقابل هم وجود 

داشته باشد.

خباز: مجلس این کار ها را می کند تا افتخار احیای برجام به 
این دولت نرسد

محمدرضا خباز فعال سیاسی اصاح طلب در این باره به »آزادی« 
می گوید: »به نظر من بهتر است که مجلس پایش را از گلیم خود 
درازتر نکند«.وی تاش های مجلس برای خروج از پروتکل الحاقی 
و به تبع آن برجام را مصداق دخالت در اختیارات رهبری دانســت 
و گفت: »بر اســاس ماده 110 قانون اساسی تصمیم گیری درباره 
موضوعاتی مثل این که از جمله سیاست های کان کشور است در 
اختیار رهبری است و ورود مجلس به این موضوعات ضمن اینکه 
خاف قانون اساســی و دخالت در اختیارات رهبری است، در این 
شرایط اصا به مصلحت کشور نیست.«وی با تاکید بر اینکه »بهتر 
است نمایندگان مجلس به چند ماه قبل برگردند و ببینند که به مردم 
چه قول هایی داده بودند« گفت: »نمایندگان مجلس یازدهم همین 
اندک رایی که پایین ترین رای در جمهوری اسامی ایران بود را به 
ایــن دلیل گرفتند که گرفتاری ها را حل کنند نه اینکه مخاصمه را 
افزایش دهند.«این فعال سیاسی اصاح طلب همچنین گفت: »در 
این شــرایطی که ما در تحریم ظالمانه و غیرانسانی اخاقی قرار 
داریم، ایــن رویه به افزایش تحریم ها کمک می کند. ضمن اینکه 
ایــد بدانیم که این مار زخمی شکســت خورده یعنی ترامپ منتظر 
است حرکتی علیه جمهوری اســامی ایران انجام دهد و درصدد 
آن اســت تا راهی یافته و در آخرین لحظاتی که کاخ سفید را ترک 
می کنــد، در جهان و در ایران یک آتش بازی راه انداخته تا شــاید 
بتواند آبروی از دســت رفته خود را برگرداند.«خباز با اشاره به تبعات 
اقتصادی که به خاطر جو روانی ناشی از این رویکرد مجلس، بروز 
می کند گفت: »از نمایندگان مجلس انتظار می رود قبل از بیان هر 
سخن و اتخاذ هر تصمیمی به فکر سود و زیان آن برای مردم باشند. 
باید ببینند که ملت از این ســخن و تصمیم سود می برند یا زیان«.

این نماینده پیشین مجلس همچنین اتخاذ این رویکرد در مجلس 
را دارای اهداف سیاســی دانست و گفت: »به هرحال بایدن اعام 
کــرده که به برجام برمی گردد و این یعنی احتمالا گشــایش هایی 
ایجاد خواهد شد. گروهی در مجلس هستند که هر کاری می کنند 

تا این افتخار به دولت روحانی نرسد و مذاکرات احتمالی تا روی کار 
آمــدن دولت بعدی به تاخیر افتد. در حالی که برای ما یک روز هم 

یک روز است.«

ربیعی برای بعد از انتخابات 1۴۰۰ کمپوت سفارش داد
 جلسه سخنگویی دولت با حاشیه جالبی همراه شد که خبرگزاری 
برنــا آن را روایت کرده اســت.موقعی که خبرنگاری با اشــاره به 
اظهارات روز گذشــته یکی از نمایندگان مخالف دولت در مجلس 
از علی ربیعی پرسید: »نماینده ای اعضای دولت را پادوهای غرب 
خطــاب کرد و وعــده داد که »در خرداد مــاه 1۴00 آنها را از این 
کشور به ســلول های زندان برای بازجویی درباره این جاسوسی ها 
خواهد انداخت«، بفرمایید واکنش شما به این اتهامات چیست؟«؛ 
ســخنگوی دولت قبل از پاسخ به این سوال خطاب به آن خبرنگار 
گفت: پس کمپــوت یادتان نرود!این حرف با خنــده حاضران در 

نشست همراه شد که به صورت ویدئوکنفرانس برگزار میشد.

عباسی: تلاش می کنند فخری زاده را یک فرد برجامی
 معرفی کنند

رئیس کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه امروز دارند فخری زاده 
را به عنوان یک فرد برجامی معرفی می کنند،  گفت:در شروع دولت 
یازدهم با فخــری زاده خوب برخورد نکردند و مزاحمت برای او و 
مجموعه زیر دست او ایجاد کردند.فریدون عباسی رئیس کمیسیون 
انرژی مجلس شورای اســامی عصر امروز )سه شنبه( در نشست 
طرح اقدام راهبردی مجلس برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملــت ایران که در خبرگزاری فارس برگزار شــد، گفت: برای این 
مصوبه تبلیغات ســوء ایجاد شــده و برخی افراد که در دولت کار 
می کننــد، دخالت در قوه مقننه کرده و قــوه مجریه حق تکلیف 
برای قوای دیگر ندارد و جای شــکایت از این افراد وجود دارد.وی 
ادامــه داد: در آینده مذاکرات جدیدی خواهیم داشــت، تیم مذاکره 
کننده ما با عزت بــرود مذاکره کند نه با ذلت.این نماینده مجلس 
شورای اسامی بیان داشت: در برجام و مذاکرات اصل بر برداشته 
شدن تحریم ها بود. برخی زمزمه ها در کشور وجود دارد که برخی 
به دنبال ارتباط با بایدن هســتند که خود از طراحان تحریم است.

عباســی با تاکید بر اینکه امروز دارند فخری زاده را به عنوان یک 
فرد برجامی معرفی می کنند، گفت: اساسا به نوعی من فخری زاده را 
جذب کردم و رساله دکترای وی با من بوده است و عمده تخصص 
وی هســته ای بوده و حتی صداوسیما را هم تحت فشار قرار دادند 

که او هسته ای نیست.
منبع: تابناک

نماینده مجلس: بازرسان آژانس بروید به سلامت!/ احمد نجفی هم قاطی کرد: به امید بایدن ننشینید/ ربیعی برای بعد از 
انتخابات ۱۴۰۰ کمپوت سفارش داد

شرایط ویژه اشتراک انبوه روزنامه صبح امروز  
برای پیک موتوری ها،باربری ها 

و شرکت های خدماتی

0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6 با ما تماس بگیرید: 
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  


